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4 grudnia w Rudzie Śląskiej świętowana jest tradycyjna Barbórka. Jak zwykle z tej okazji w mieście 
odbywają się uroczyste akademie, a w kościołach odprawiane są msze święte. Obchody uświetniają 

orkiestry górnicze, których tradycje podtrzymywane są od ponad 100 lat.
Czytaj więcej na str. 4-5

Szczęść Boże 
Górniczej Braci

Z okazji „Barbórki”
całej Braci Górniczej

składam najserdeczniejsze życzenia:
zdrowia, wszelkiej pomyślności,

a przede wszystkim bezpiecznej pracy.
Niech codziennym obowiązkom

towarzyszy satysfakcja,
a opieka Świętej Barbary

towarzyszy Wam podczas każdej „szychty”.

Szczęść Boże!

Urszula Koszutska
Posłanka na Sejm RP

Z okazji „Barbórki”

Urszula Koszutska
Posłanka na Sejm RP
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,,SPRYTNY” 
PLAN NIE WYPALIŁ…

Policjanci z komisariatu w Ru-
dzie zatrzymali 19-letnią kobietę, 
mieszkankę Świętochłowic i jej 
40-letniego ojca pod zarzutami 
oszustwa i wyłudzenia sprzętu war-
tości ponad 13 tysięcy złotych.

Jak ustalili śledczy, kobieta zawie-
rała umowy z operatorem telefo-
nicznym na dane rudzkiej fi rmy, 
w której jeszcze niedawno pracowała. 
Świętochłowiczanka była w posiadaniu 
wszystkich potrzebnych danych do za-
wierania umów. W ten sposób wyłudziła 
telefony komórkowe i telewizory, które 
następnie sprzedawała. Kryminalni 
z rudzkiej jedynki zapobiegli zawarciu ko-
lejnych dwóch umów na szkodę operato-
ra i rudzkiej fi rmy. Kobieta i jej ojciec, 
który był zaangażowany w ten proceder, 
przyznali się do stawianych im zarzutów.

Policjanci odzyskali już część wyłudzo-
nych sprzętów. O losach ojca i córki zade-
cyduje sąd, a grozić im może nawet do 
8 lat więzienia.

ZŁODZIEJE WCIĄŻ CZYHAJĄ 
NA SENIORÓW

Pod koniec listopada kolejna starsza 
rudzianka została okradziona metodą 
„na pracowników administracji”. Miesz-
kanka Nowego Bytomia straciła 8 tys. 
złotych.  

Mężczyźni podający się za pracowni-
ków administracji wmówili 80-latce, że 
ma ona zwrot nadpłaty za wodę. Senior-
ka wpuściła ich do mieszkania. Gdy już 

Trwa konserwacja ławek
Rewitalizacja Placu Niepodległości w Goduli zakończyła się ok. 2 lata 
temu. Stąd dziwić może, że od kilku tygodni stosunkowo nowe ławki 
zostały wyłączone z użytkowania, a w pobliżu umieszczone zostały 
informacje o konieczności ich konserwacji.

– Ławki na Placu Niepodległości są oto-
czone taśmą, a w niektórych brakuje de-
sek. Owszem, zostały wywieszone kartki 
z informacją o renowacji i konserwacji, ale 
dziwi mnie to, że tak szybko po remoncie 
tego miejsca jest to konieczne – zgłosiła 
naszej redakcji pani Jadwiga, mieszkanka 
Goduli.

Okazuje się, że nie chodzi o zniszczenie 
ławek, ale o konieczność pielęgnacji mate-
riału, z jakiego zostały one wykonane, czy-
li drewna egzotycznego sapeli, które okre-
sowo musi zostać poddane zabiegom ole-
jowania dla zachowania walorów estetycz-
nych.

– Ze względu na niesprzyjającą porę ro-
ku, obecnie trudno jest przesuszyć elemen-
ty drewniane, wobec czego administrator 
terenu podjął decyzję o zdemontowaniu 
części siedzisk, ich przesuszeniu w za-
mkniętym pomieszczeniu i zaimpregnowa-
niu, tak aby później było można je ponow-

nie zabudować na Placu Niepodległości 
– wyjaśnia Agnieszka Piekorz-Hałczyńska, 
rzecznik prasowy Urzędu Miasta w Rudzie 
Śląskiej.

Przypomnijmy, że rewitalizacja Placu 
Niepodległości zakończyła się w paździer-
niku 2022 roku. Powstała tam przestrzeń 
łącząca cechy otwartego placu miejskie-
go z parkiem o powierzchni 
ok. 7 tys. m kw. W ramach inwestycji 
m.in. uporządkowano i uzupełniono 
drzewostan, wybudowano fontannę oraz 
lokal gastronomiczny. Przeprowadzone 
były też prace konserwatorskie i restau-
ratorskie kwietników oraz pomnika 
św. Jana Nepomucena, a w centralnej 
części placu stanęła ławeczka Karola Go-
duli oraz „godulski światowid”, czyli gra-
nitowa kula poruszana wodą pod ciśnie-
niem. Powstały także elementy małej ar-
chitektury, jak m.in. wspomniane ławki.

Joanna Oreł
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OFERUJEMY
wynajem powierzchni biurowych i magazynowych• 
wynajem sali konferencyjnej • 
wirtualne biuro• 
tereny inwestycyjne – działki na sprzedaż• 

Śląski Park Przemysłowo-Technologiczny 
Sp. z o.o.
ul. Szyb Walenty 26
41-700 Ruda Śląska

Sekretariat
tel. 32 789-51-01
e-mail: sekretariat@sppt.pl w w w. s p p t . p l

wyszli, kobieta zauważyła brak por� ela 
z oszczędnościami – niestety straciła 
8 tys. złotych. Rudzka policja informuje, 
że to kolejny raz, gdy w rejonie ulic Poko-
ju, Chorzowskiej, Kolistej i Ratowników 
krążą złodzieje, podający się za pracow-
ników administracji.

Mundurowi przypominają, że aby nie 
stać się ofi arą oszustwa i kradzieży, należy 
przed otwarciem drzwi spojrzeć przez wi-
zjer lub okno i sprawdzić, kto jest po dru-
giej stronie. Jeśli nie znamy odwiedzają-
cego, warto przy zamkniętych drzwiach 
zapytać go o cel wizyty, a także zapiąć łań-
cuch zabezpieczający w przypadku decy-
zji o otwarciu drzwi i w tym momencie 
poprosić nieznajomego o pokazanie do-
wodu tożsamości, legitymacji służbowej 
lub identyfi katora. W razie wątpliwości 
należy umówić się na inny termin, spraw-
dzając uprzednio w administracji osiedla 
lub innej odpowiedniej instytucji wiary-
godność osoby pukającej do drzwi. W sy-
tuacji, gdy osoba staje się natarczywa, 
natychmiast trzeba zadzwonić na policję 
lub zaalarmować sąsiadów.

 Oprac. JO
Źródło: KMP Ruda Śląska

PREZYDENT MIASTA 
RUDA ŚLĄSKA

informuje o wywieszeniu na tablicy ogłoszeń Urzędu Miasta Ruda Śląska plac Jana Pawła II 6 
(II piętro, naprzeciw pokoju 215): 

wykazu nieruchomości, które zostaną oddane na okres 3 lat w dzierżawę z przeznaczeniem • 
na organizowanie handlu i prowadzenie targowiska miejskiego w rejonie ulicy Kazimierza 
Brodzińskiego.

NIERUCHOMOŚCI

 KUPIĘ MIESZKANIE W RUDZIE ŚLĄSKIEJ, 
GOTÓWKA TEL. 501-239-405.

 Wycena mieszkań. Tel. 602-724-054.

 Świadectwa Charakterystyki Energetycznej. 
Tel. 793-396-040.

 Kupię mieszkanie w bloku ok. 38 m2 na By-
kowinie lub Halembie, tel. 736-347-073.

 Emeryt poszukuję mieszkania do wynajęcia. 
Tel. 731-639-094.

 Sprzedam mieszkanie 46 m2 w Nowym By-
tomiu. Tel. 539-194-209.

USŁUGI

 Koszenie, wycinka i skracanie drzew oraz 
opróżnianie mieszkań i piwnic. Tel. 607-219-
491.

 Dachy solidnie. Tel. 606-433-031.

 Tapety, malowanie, gładź, panele, itp. 
Tel. 505-946-693.

 Hydraulik, tel. 797-599-031.

 Pranie dywanów, kanap, foteli, itp. SKU-
TECZNIE! Tel. 519-639-121.

 SZYBKA POŻYCZKA Z KOMORNIKIEM. 
Tel. 32 260-00-33, 516-516-611, Pośrednik CDF 
S.C. fi rmy MATPOL FINANSE Sp. z o.o.

 Składanie gotowych elementów meblo-
wych. Tel. 512-249-399.

 BJ – czyszczenie dywanów, tapicerek, wy-
kładzin. Solidnie, niedrogo. Tel. 606-274-056.

MOTORYZACJA

 Skup samochodów. Płacimy najwięcej, do-
jazd do klienta. Tel. 792-155-155.

 AUTO SKUP – złomowanie pojazdów, po-
moc drogowa. Płacimy najlepiej. Tel. 502-752-
634.

TURYSTYKA

 Turnus – sylwestrowo/noworoczny w Beski-
dach. Tradycyjne doskonałe wyżywienie, 1000 zł. 
Możliwość dowozu, tel. 501-642-492.

PRACA

 Zatrudnimy pracownika do prac ogólnobu-
dowlanych, tel. 603-975-040.

OGŁOSZENIA DROBNE

Beacie Kulik
wyrazy głębokiego współczucia

z powodu śmierci 

MATKI
składają 

Dyrektor oraz Pracownicy 
Miejskiej Biblioteki Publicznej w Rudzie Śląskiej
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KANCELARIA ADWOKACKA
 Unieważnianie chwilówek/oddłużanie
 Sprawy kredytów frankowych 
 Sprawy spadkowe
 Sprawy rodzinne
 Sprawy karne i karne skarbowe
 Obsługa prawna przedsiębiorców

ZAPRASZAMY! tel. 533 132 990, 518 860 619 
e-mail: tcopp@copp.pl | www.coppadwokaci.pl
Ruda Śląska Plac Jana Pawła II 2/9 naprzeciwko Urzędu Miasta Ruda Śląska

Współpracujemy z miastem Ruda Śląska w ramach 
programu „Rudzka Karta Seniora 60+” oferując 

40% zniżki dla seniorów z Rudy Śląskiej

 Prawo pracy 
 Sprawy podatkowe
 Windykacja należności 
 i inne 

OGŁOSZENIE

Miasto wybrało wykonawcę 
dokumentacji projektowej 
dla budowy obwodnicy 
Kochłowic. To ważny krok 
w kierunku realizacji tej 
strategicznej inwestycji, która 
ma na celu usprawnienie 
ruchu w dzielnicy. W tym 
roku miasto przeprowadziło 
badania natężenia ruchu 
w Kochłowicach, z których 
wynika, że inwestycja ta 
odciąży główne ulice.
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Kochłowice bliżej obwodnicy

– Wybór wykonawcy dokumentacji to 
ważny moment dla tej inwestycji. Jesteśmy 
o krok bliżej do realizacji obwodnicy, która 
od lat jest oczekiwana przez mieszkańców 
Kochłowic – mówi prezydent Michał Pie-
rończyk.

Projektowana obwodnica ma połączyć 
ul. Górnośląską w rejonie skrzyżowania 
z ul. Tunkla oraz ul. Radoszowską w rejonie 
ul. Bałtyckiej. W ramach opracowania do-
kumentacji powstanie projekt budowy uli-
cy wraz z ciągiem pieszym, rowerowym 

oraz miejscem do ważenia pojazdów. Doku-
mentacja obejmie także projekt przebudo-
wy skrzyżowania z ulicą Tunkla i Górnoślą-
ską, a także projekt przebudowy skrzyżo-
wania z ul. Radoszowską. Projektant będzie 
również odpowiedzialny za uzyskanie decy-
zji o zezwoleniu na realizację inwestycji dro-
gowej oraz pełnienie nadzoru autorskiego 
w trakcie realizacji prac budowlanych.

Co istotne, dokumentacja zawierać ma 
także projekt wykonawczy zagospodarowa-
nia zielenią. – Jest to praktyka, którą chce-
my stosować przy dużych inwestycjach dro-
gowych. W ten sposób wykonawca realizu-
jący budowę drogi odpowiedzialny będzie 
także za zagospodarowanie zieleni m.in. na 
rondach, które powstaną w ramach inwe-
stycji. W opracowanej dokumentacji będą 
wskazane konkretne gatunki roślin prze-
znaczonych do nasadzeń wraz ze sposoba-
mi ich pielęgnacji. Ponadto proces tworze-
nia dokumentacji objęty zostanie konsulta-
cjami społecznymi – deklaruje Michał Pie-
rończyk.

Planowana budowa obwodnicy Kochło-
wic jest powiązana z wynikami badań natę-
żenia ruchu, które przeprowadzono 
w kwietniu tego roku. Pomiary wykonano 
w 8 punktach pomiarowych, obejmujących 
główne ulice w centrum Kochłowic. Dane 
zbierano przez 24 godziny poprzez analizę 
ruchu tranzytowego między punktami po-
miarowymi, identyfi kując pojazdy na pod-
stawie numerów rejestracyjnych. – Dzięki 
badaniom ruchu drogowego mogliśmy pre-
cyzyjnie określić, jaki wpływ na ruch w Ko-
chłowicach będzie miała budowa obwodni-
cy. To pozwoli także na optymalne zaprojek-
towanie przebiegu trasy – podkreśla Jacek 
Morek, wiceprezydent Rudy Śląskiej.

Z dokonanych wiosną pomiarów wynika, 
że w ciągu doby tranzytem przez centrum 
Kochłowic przejeżdża ponad 20 tys. pojaz-
dów, spośród których blisko 13 tys. to po-
jazdy z rejestracją „SL”, ponad 5 tys. z reje-
stracją „SK”, a ponad 1 tys. z rejestracją 
„SH” i „SW”. Najbardziej obciążonym odcin-
kiem w centrum Kochłowic jest ul. Rado-

szowska pomiędzy ul. Oświęcimską 
a ul. Tunkla, gdzie ruch pojazdów jest 
na poziomie ponad 1000/h. Duży po-
tok pojazdów występuje także w re-
lacji północ-południe (ul. Tunkla 
– ul. Piłsudskiego).

Z wykonanych analiz wynika, że 
dzięki wybudowaniu obwodnicy ruch 
w rejonie ul. Radoszowskiej na wspo-
mnianym wcześniej odcinku zmniej-
szy się o ok. 20%, w podobny sposób 
odciążona zostanie także ul. Tunkla, 
a ruch w całym centrum Kochłowic 
zmniejszy się o 10%. Jednocześnie 
budowa obwodnicy spowoduje dociążenie 
dodatkowym ruchem ul. Górnośląskiej, 
gdzie nastąpi wzrost liczby poruszających 
się pojazdów o ok. 250/h. Z analizy tego-
rocznych wyników pomiarów wynika, że 
natężenie ruchu w centrum Kochłowic jest 
niewiele większe od tego w 2015 r., kiedy 
przeprowadzono podobne badania.

Budowa obwodnicy Kochłowic ma 
oprócz zmniejszenia natężenia ruchu w cen-

trum dzielnicy przyczynić się do poprawy 
bezpieczeństwa ruchu drogowego. Obwod-
nica usprawni komunikację pomiędzy wy-
jazdem na węzeł autostradowy, a północ-
nymi obszarami dzielnicy Kochłowice oraz 
Bykowiny. Wyłoniony w postępowaniu 
przetargowym wykonawca będzie miał 
30 miesięcy na realizację dokumentacji, 
koszt przedsięwzięcia wyniesie ponad 
700 tys. zł. UM

Trasa N-S w swoich pierwszych 
założeniach miała połączyć 
Drogową Trasę Średnicową 
z autostradą A4. Czas pokazał, 
że uległy one daleko idącej 
modyfi kacji. Docelowo, 
oczywiście w perspektywie 
lat, trasa N-S przetnie całą 
Rude Śląską, od granicy 
z Mikołowem do granicy 
z Bytomiem.

Pierwszy etap trasy N-S w kierunku Bytomia na ukończeniu

Równolegle do budowy trasy w kierun-
ku południowym, ruszyła budowa w kie-
runku północnym. Pierwszy etap trasy 
biegnącej w kierunku Bytomia od węzła 
z Drogową Trasą Średnicową do ulicy Ma-
gazynowej jest już praktycznie na ukoń-
czeniu. – Wykonawca zakłada, że przy 
sprzyjających warunkach do końca roku 
powinno nastąpić całkowite zakończenie 
prac, a ostateczne oddanie tego odcinka 
do użytku, po uzyskaniu wszystkich po-
zwoleń, powinno nastąpić na początku 

pierwszego kwartału 2025 r. – mówi prezy-
dent Michał Pierończyk.

Na pierwszy etap trasy N-S w kierunku 
północnym składa się 600-metrowy odci-
nek trasy, a także rondo turbinowe przy ul. 
Magazynowej, która również została prze-
budowana na odcinku ok. 350 m. Powstał 
także obiekt mostowy, który umożliwi do-
jazd i dojście do pobliskich garaży. Ponadto 
realizowane są prace związane z budową 
dwóch zbiorników retencyjnych. Wykonana 
została kanalizacja przy ul. Magazynowej, 
nowe chodniki, oświetlenie oraz ścieżka ro-
werowa. Koszt robót budowlanych, prowa-
dzonych na odcinku od DTŚ do ul. Magazy-
nowej, wyniesie ok. 60,5 mln zł. Inwestycja 
jest możliwa dzięki pozyskaniu przez miasto 
57,4 mln zł z Programu Inwestycji Strate-
gicznych w ramach Rządowego Funduszu 
Polski Ład (edycja druga). 

Projekt całej trasy N-S od DTŚ do granicy 
z Bytomiem składa się z czterech odcinków: 

od węzła DTŚ do ul. Magazynowej (na ukoń-
czeniu), od ul. Magazynowej do ul. Orze-
gowskiej, od ul. Orzegowskiej do ul. Pia-
stowskiej i od ul. Piastowskiej do ul. Karola 
Goduli. – Jesteśmy już po otwarciu ofert na 
budowę ponad 2,2 km odcinka od ul. Maga-
zynowej do ul. Piastowskiej. Trwają jeszcze 
procedury przetargowe. Wykonawcę chcie-
libyśmy wyłonić w najbliższych tygodniach 
– dopowiada prezydent miasta.

Natomiast w kierunku południowym tra-
sa N-S dotarła do ulicy Bielszowickiej. Teraz 
pozostał do realizacji ostatni i zarazem naj-
trudniejszy ze względu na konieczność 
przejścia nad przejazdem kolejowym odci-
nek, który ostatecznie połączy DTŚ z A4. 
– Ogłosiliśmy przetarg na budowę odcinka 
trasy N-S od ul. Bielszowickiej do węzła au-
tostradowego. Wykonawca na realizację 
zadania będzie miał 28 miesięcy, nie licząc 
okresu zimowego (od 15 grudnia do 15 mar-
ca) – mówi prezydent Michał Pierończyk. 

Przedmiotem tego zamówienia jest bu-
dowa odcinka trasy N-S od ul. Bielszowic-
kiej do węzła z autostradą A4 wraz z prze-
budową ul. 1 Maja od autostrady A4 do 
ul. Wyzwolenia, budowa niezbędnej infra-
struktury podziemnej i nadziemnej (kanali-
zacja deszczowa, oświetlenie, kanał tech-
nologiczny) oraz przebudowa lub zabezpie-
czenie kolidujących z rozwiązaniami drogo-

wymi urządzeń infrastruktury podziemnej 
i nadziemnej. Na inwestycję miasto pozy-
skało ponad 200 mln zł unijnego dofi nanso-
wania. Na tym jednak nie koniec. Jeszcze 
w tym roku ogłoszone zostanie postępowa-
nie przetargowe na wykonanie dokumenta-
cji przedłużenia trasy N-S od węzła auto-
stradowego do granicy z Mikołowem.

WT
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Szczęść Boże Górniczej Braci
4 grudnia w Rudzie Śląskiej świętowana jest tradycyjna Barbórka. Jak zwykle z tej okazji w mieście odbywają się uroczyste 
akademie, a w kościołach odprawiane są msze święte. Obchody uświetniają orkiestry górnicze, których tradycje podtrzymywane 
są od ponad 100 lat.

Już w sobotę, 30 listopada, odbyła 
się biesiada górnicza KWK Ruda 
– Ruch Halemba, a w poniedziałek 
(2.12) w nowobytomskim kościele 
pw. św. Pawła odprawiona została 
msza święta w intencji górników 
Spółki Restrukturyzacji Kopalń. Z ko-
lei na wtorek w Domu Kultury w Biel-
szowicach zaplanowano Akademię 
Barbórkową KWK Ruda. 4 grudnia 
górnicy rozpoczną swoje świętowa-
nie modlitwą w cechowni KWK Ruda 
oraz mszą świętą w pobliskim koście-
le w dzielnicy Bielszowice. Modlitwie 
i celebracji towarzyszyć będzie Orkie-
stra Dęta KWK Bielszowice, która po 
mszy świętej na placu przed kościo-
łem zagra krótki koncert. Także  
4 grudnia rozpocznie się msza święta 
w kościele pw. św. Wawrzyńca i św. 
Antoniego w dzielnicy Wirek. Podczas 
uroczystej mszy oraz bezpośrednio 
po niej przy kościele będzie można 
usłyszeć Orkiestrę Dętą KWK „Pokój”. 
Natomiast na 14 grudnia w hali  
MOSiR w Halembie zaplanowana zo-
stała Centralna Akademia Barbórko-
wa Związku Zawodowego Górników 
w Polsce.

Działająca w Rudzie Śląskiej KWK 
„Ruda” jest największym tego typu za-
kładem w Polsce. Powstała 1 lipca 
2016 roku z połączenia kopalń: „Biel-
szowice”, „Halemba-Wirek” oraz „Po-
kój”. Aktualnie, po przekazaniu Ruchu 
„Pokój” do Spółki Restrukturyzacji Ko-
palń, rudzki zakład ma dwa ruchy: 
„Bielszowice” i „Halemba”. Kopalnia 
„Bielszowice” powstała w 1895 roku. 
W 1976 roku, wraz z kopalnią „Zabrze” 
(wcześniej „Królowa Luiza” założona 
w 1791 roku), weszła w skład kopalni 
„Zabrze-Bielszowice”. W latach 1993-

2003 zakład funkcjonował w ramach 
Rudzkiej Spółki Węglowej, od 1997 
roku jako zakład jednoruchowy „Biel-
szowice”.

Kopalnia „Halemba” to pierwsza 
w Polsce kopalnia oddana do eksplo-
atacji po II wojnie światowej. Jej bu-
dowę rozpoczęto już w 1943 roku, 
a 1 lipca 1957 roku, jako kopalnia 
dwupoziomowa, została przekazana 
do eksploatacji. Samodzielnie funk-
cjonowała do 26 lipca 2007 roku, kie-
dy to decyzją zarządu Kompanii Wę-
glowej połączono KWK „Polska-Wi-
rek” i KWK „Halemba” w dwuruchową 
kopalnię pod nazwą Oddział KWK „Ha-
lemba-Wirek”.

Na terenie Rudy Śląskiej działalność 
prowadzi również Spółka Restruktury-
zacji Kopalń, której zadaniem jest: fi-
zyczna likwidacja kopalń, usuwanie 
szkód górniczych, rekultywacja i rewi-
talizacja terenów pogórniczych oraz 
pompowanie wód dołowych. Zasię-
giem działań obejmuje teren całego 
miasta poza obszarami zajętymi przez 
KWK „Ruda”.

Barbórka to przede wszystkim 
wspomnienie świętej Barbary z Niko-
medii, patronki dobrej śmierci i trud-
nej pracy. Święta wywodziła się z po-
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Z okazji Barbórki
życzę całej Braci Górniczej

oraz wszystkim pracownikom sektora wydobywczego
wszelkiej pomyślności, zdrowia i szczęścia.

Niech Wasze „szychty” upływają spokojnie i bezpiecznie,
a praca jest źródłem satysfakcji.

Życzę, by zawodowemu spełnieniu towarzyszyła
radość i powodzenie w życiu prywatnym.

Szczęść Boże!

Michał Pierończyk
Prezydent Miasta Ruda Śląska

Z okazji Barbórki 
Górnikom, 

Pracownikom Kopalń 
i ich Rodzinom 

pragniemy złożyć życzenia 
zdrowia i życiowego powodzenia, 

a także bezpiecznej i spokojnej pracy.

Niech Wasza patronka Święta Barbara
ma Was zawsze w swojej opiece, 

dodaje sił i zapewnia 
poczucie bezpieczeństwa.

Szczęść Boże! 

Arkadiusz Pilarz
Przewodniczący 

Rady Miasta Ruda Śląska
wraz z Radnymi
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gańskiej rodziny z Heliopolis. Ojciec 
(Dioskuros) wysłał ją na naukę do Ni-
komedii, gdzie zetknęła się z chrześci-
jaństwem. Gdy Dioskuros dowiedział 
się, że Barbara została chrześcijanką, 
chciał ją zmusić do wyparcia się wiary. 
Gdy to nie poskutkowało, została 
uwięziona w wieży, gdzie przed śmier-
cią miał objawić się jej anioł z kieli-
chem i hos� ą. Ścięta mieczem praw-
dopodobnie około roku 305 w Niko-
medii lub Heliopolis. Według legendy, 
święta Barbara, uciekając przed oj-
cem, schroniła się w skale, która się 
przed nią rozstąpiła. To właśnie 
do niej zwracają się górnicy 
z prośbą o opiekę i bez-
pieczne szychty.

Od 26 lat św. Bar-
bara jest patronką Ru-
dy Śląskiej. W 1996 r. Rada 
Miejska w Rudzie Śląskiej przy-
jęła uchwałę w sprawie 
„Wyrażenia woli usta-

nowienia św. Barbary patronką miasta 
Ruda Śląska”. Ofi cjalny dekret Stolicy 
Apostolskiej w tej sprawie został pod-
pisany w 1998 r. Równolegle do zabie-
gów w Watykanie toczyły się dyskusje 
o nowej formie rudzkiego herbu, któ-
ry przyjęto 27 kwietnia 1998 r. Jest 
w nim przedstawiona postać św. Bar-
bary.

W Rudzie Śląskiej obecnie działają 
trzy orkiestry górnicze. Orkiestra KWK 
Halemba została założona 3 września 
1960 roku. Wtedy miała miejsce 
pierwsza próba. Inicjatorami założenia 

orkiestry byli: Ryszard 
Banik, Kazimierz 

Ćwieląg, Gerard 
Rzepka i Jerzy Ko-
ścielny. Pierwszym 
jej dyrygentem 

został Herbert 
Hahn, który organizował 

zespół, tworzył am-
bitny repertuar 
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koncertowy, a funkcję kapelmistrza 
pełnił 23 lata. Od 1991 roku orkiestrą 
dyrygował Norbert Gemander, który 
zmarł w 2011 roku. Od stycznia 2012 
roku orkiestrą kieruje Piotr Szczygioł.

105 lat temu powstała Orkiestra 
Dęta KWK Bielszowice, w której obec-
nie gra około 40 muzyków. Gdy po-
wstała w 1919 roku, liczyła 15 muzy-
ków. Pierwszym kapelmistrzem był 
Pantaleon Bronny. W 1936 roku batu-
tę kapelmistrza przejął syn Pantaleona 
– Fryderyk, a w 1963 roku syn Fryde-
ryka – Melchior. W 1976 roku orkie-
stra kopalni Bielszowice została połą-
czona z orkiestrą kopalni Zabrze. Ka-
pelmistrzem bielszowickiego zespołu 
od 25 lat jest Zygmunt Kliks, który jest 
także puzonistą Filharmonii Zabrzań-
skiej i nauczycielem w Państwowej 
Szkole Muzycznej w Zabrzu.

W 1922 roku powstała Orkiestra 
Dęta KWK Pokój. W 1968 roku nastą-
piło połączenie sąsiadujących ze sobą 
kopalń „Wanda-Lech” i „Pokój” w jed-
no przedsiębiorstwo państwowe pod 
nazwą Kopalnia Węgla Kamiennego 
„Pokój”, równocześnie połączono or-
kiestry obu kopalń. Od 1993 roku or-
kiestrę prowadzi Jacek Kampa, który 
kilka lat wcześniej – w 1984 r. – dołą-
czył do orkiestry jako waltornista, po 
czym zespół sam wybrał go na dyry-
genta. W roku 1996 nastąpiło kolejne 
połączenie, kopalni „Pokój” z kopalnią 
„Walenty-Wawel”. Orkiestry tych ko-
palń po połączeniu liczyły prawie 
120 muzyków. Od 2008 roku orkiestra 
działa na nowych zasadach fi nanso-
wo-prawnych jako Rudzkie Stowarzy-
szenie Kulturalne – Orkiestra Dęta 
KWK „Pokój”. UM

przed nią rozstąpiła. To właśnie 
do niej zwracają się górnicy 
z prośbą o opiekę i bez-

dy Śląskiej. W 1996 r. Rada 
Miejska w Rudzie Śląskiej przy-
jęła uchwałę w sprawie 

orkiestry byli: Ryszard 
Banik, Kazimierz 

Ćwieląg, Gerard 

został Herbert 
Hahn, który organizował 

zespół, tworzył am-
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8. sesja Rady Miasta – mamy CUS!
28 listopada w sali sesyjnej Urzędu Miasta odbyła się 8. sesja Rady Miasta. Jej obrady skupiły się na 
przekształceniu Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej (MOPS) w Centrum Usług Społecznych (CUS), 
finansowanym częściowo z funduszy unijnych. Radni nadali także tytuł „Honorowego Obywatela Miasta 
Ruda Śląska” profesorowi Janowi Szmatlochowi. Poruszono ponadto kwestię trudnej sytuacji finansowej 
rudzkich przychodni, wynikającej z niedofinansowania przez NFZ.

Sesja rozpoczęła się od podniosłego 
momentu. Minutą ciszy radni uczcili 
pamięć zmarłego niedawno byłego 
prezydenta, Andrzeja Stani. Następnie 
gratulacje odebrał Krystian Morys za 
zdobycie prestiżowej nagrody Super 
Prometeusza, przyznawanej przez Re-
gionalny Ośrodek Polityki Społecznej 
Województwa Śląskiego. – Kiedy stwa-
rza się warunki do działania, wtedy 
można więcej – powiedział Krystian 
Morys, dziękując jednocześnie zarzą-
dowi miasta, radnym i wszystkim, któ-
rzy swoją pracą stwarzają właściwe 
warunki do funkcjonowania placówki.

Następnie głos zabrał rudzki poseł 
Marek Wesoły, przedstawiając spra-
wozdanie z działalności Sejmu RP.

Polityka społeczna miasta zdomino-
wała 8. sesję Rady Miasta Ruda Śląska, 
bowiem radni podjęli uchwałę o prze-
kształceniu Miejskiego Ośrodka Pomo-
cy Społecznej w Rudzie Śląskiej w Cen-
trum Usług Społecznych od 1 stycznia 
2025 roku. Nowa instytucja przejmie 
wszystkie dotychczasowe zadania 
MOPS, ale zaoferuje również szerszy 
zakres usług społecznych. Będą one 
skierowane do wszystkich mieszkań-

ców miasta, nie tylko do osób korzysta-
jących z pomocy społecznej. Prze-
kształcenie jest możliwe dzięki realiza-
cji projektu, którego miasto jest part-
nerem wraz z 9 innymi gminami i mia-
stami. Całkowita wartość projektu to 
ponad 60 mln zł, a finansowany jest on 
w 85% ze środków Unii Europejskiej, 
10% pochodzi z dotacji celowej z bu-
dżetu krajowego oraz 5% z wkładu 
własnego województwa śląskiego. Fi-
nansowanie projektu przypadające na 
Rudę Śląską to ponad 8,3 mln zł. Cen-
trum Usług Społecznych przejmie tak-
że mienie Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej. Funkcjonować będzie 
w dotychczasowych lokalizacjach 
MOPS, a dodatkowo w pomieszcze-
niach budynku przy ul. Przedszkolnej 6, 
gdzie obecnie prowadzone są prace 
adaptacyjne. Kolejna podjęta w tym 
temacie uchwała nadała nowo utwo-
rzonej jednostce statut.

Radni procedowali także pakiet 
uchwał dotyczących oceny sytuacji 
ekonomiczno-finansowej rudzkich 
przychodni. – Obecny stan finansowy 
przychodni to efekt wieloletniego nie-
dofinansowania procedur medycznych 

w państwowych przychodniach. Jeżeli 
nie zmieni się polityka wyceniania pro-
cedur medycznych w NFZ, to przychod-
niom będzie trudno odbijać się od dna 
– wyjaśniała wiceprezydent Anna Krzy-
steczko, odpowiadając na pytania rad-
nych. – Urząd Miasta, prezydent, czy 
wydział nie mają kompetencji do roz-
mów z NFZ. Bezpośrednio współpracu-
je z NFZ i umowy podpisuje kierownik 
danej przychodni. Są to bowiem samo-
dzielne zakłady opieki zdrowotnej 
– dodała Anna Krzysteczko.

Ponadto radni jednogłośnie przyjęli 
uchwałę w sprawie nadania tytułu 
„Honorowy Obywatel Miasta Ruda Ślą-
ska” dla profesora Jana Szmatlocha, 
pochodzącego z Rudy Śląskiej znanego 
grafika, ilustratora i profesora zwyczaj-
nego w Katedrze Grafiki Akademii 
Sztuk Pięknych w Katowicach. Prze-
wodnicząca komisji kultury, Anna Mo-
rajko-Fornal, we wprowadzeniu do 
uchwały powiedziała: ,,Profesor Jan 
Szmatloch zarówno w kraju, jak i za 
granicami dowodzi wyjątkowości ślą-
skiej sztuki, wskazując jej oryginalność 
i ścisły związek z regionem”.

 BL

Gratulacje dla ŚIP
W Sali Marmurowej gmachu Urzędu Wojewódzkiego w Katowicach odbyło się 
w poniedziałek (2.12) wręczenie listów gratulacyjnych dla podmiotów, które otrzymały 
dofinansowanie ze środków Europejskiego Funduszu Społecznego w ramach Programu 
Fundusze Europejskie dla Śląskiego na lata 2021-2027. Chodzi o działania 10.24 FESL. 
W gronie wyróżnionych znalazł się m.in. Śląski Inkubator Przedsiębiorczości Sp. z o.o., 
w imieniu którego list gratulacyjny odebrała prezes ŚIP, Izabela Moczko.

Rafał Adamczyk, 
członek Zarządu Wo-
jewództwa Śląskiego, 
wręczył listy gratula-
cyjne ogółem benefi-
cjentom 70 dofinan-
sowanych projektów. 
Łączna kwota przy-
znanych środków to 
159 mln zł, a dofinan-
sowanie objęło inicja-
tywy wspierające 
społeczności górni-
cze, rozwój ak-
tywności spo-
łecznej oraz 
działania na 
rzecz zielonej 
i cyfrowej trans-
formacji zgodnie 
z Terytorialnym Pla-
nem Sprawiedliwej Trans-
formacji Województwa Śląskiego 
2030.

Śląski Inkubator Przedsiębiorczości Sp. o.o. 
jest liderem Projektu w ramach Funduszy Euro-
pejskich dla Śląskiego 2021-2027 (Fundusz na 
rzecz Sprawiedliwej Transformacji). Priorytet: 

FESL.10.00-Fundusze Europejskie 
na transformację dla Działania: 
FESL.10.24-Włączenie społeczne 
– wzmocnienie procesu sprawie-

dliwej transformacji. Nazwa działa-
nia to ,,Laboratoria czwartej przyro-

dy: aktywizacja społeczności lokalnych 
w kierunku zielonej transformacji i rozpo-

znawania lokalnego dziedzictwa antropoce-
nu”.

Więcej na temat jego szczegółów można 
znaleźć na stronie internetowej Śląskiego Inku-
batora Przedsiębiorczości: https://inkubatoreu.
pl/laboratoria-czwartej-przyrody/. JO

OGŁOSZENIE
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Edukacja ekologiczna seniorów to inwestycja w przyszłość i nie jest to paradoks. Dzięki niej osoby starsze staną się aktywnymi uczestnikami 
działań na rzecz ochrony środowiska i będą przekazywać swoją wiedzę młodszym pokoleniom – swoim dzieciom i wnukom. Obecnie, gdy 
troska o środowisko naturalne staje się priorytetem, ważne jest, aby wszystkie grupy społeczne były świadome wyzwań ekologicznych 
i aktywnie angażowały się w działania na rzecz ich podejmowania. 

Seniorzy z Rudy Śląskiej: Ekologia to nasza sprawa! 
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Od 22 października do 28 listopada 
trwał w naszym mieście cykl spotkań 
adresowany do rudzkich seniorów 
w ramach projektu „Co zrobić, aby se-
gregacja odpadów nie była tylko ha-
słem”. Jego celem było podniesienie 
świadomości na temat znaczenia se-
gregacji odpadów komunalnych, wyja-
śnienie jej zasad i przede wszystkim 
zachęcenie seniorów do stosowania 
pro-ekologicznych rozwiązań na co 
dzień. Spotkania prowadzone były 
w  formie prelekcji i warsztatów,  
m.in. ich uczestnicy samodzielnie wy-
konywali ekologiczne torby wielokrot-
nego użytku na codzienne zakupy. Jed-
nak ważna była dawka wiedzy, jaką ich 
uczestnicy pozyskali – o stanie środo-
wiska, prognozach i pro-ekologicznych 
działaniach, które trzeba konsekwent-
nie podejmować.

20 listopada spotkanie odbyło się 
w Dziennym Domu „Senior-WIGOR” 
w Nowym Bytomiu.  – Nasi podopieczni 
chętnie uczestniczą w warsztatach 
i prelekcjach, a proces zmiany starych 
nawyków i przyswajania nowych infor-
macji z wolna, ale skutecznie postępuje 
– powiedziała dyrektor placówki, Anita 
Grobelczyk. – Seniorzy często żyją 
w przekonaniu, że ich działania nie ma-
ją realnego wpływu na stan środowi-
ska, a odpowiedzialność za to spoczy-
wa na młodszych pokoleniach. Właśnie 
takie warsztaty zmieniają postrzeganie 

rzeczywistości. Seniorzy są pokoleniem 
wychowanym w niedostatku, nauczyli 
się nie marnować jedzenia, więc wdro-
żenie w życie podstawowych zasad sta-
je się dla nich zrozumiałe. Kluczem do 
sukcesu w edukacji ekologicznej senio-
rów jest dostosowanie jej do ich po-
trzeb i możliwości – dodała Grobelczyk.

Kolejne spotkanie odbyło się 26 listo-
pada w Domu Kultury In-nY w Kochło-
wicach. Spotkanie obfitowało w cieka-
we pytania i spostrzeżenia, które poka-
zały ogromne zaangażowanie i pomy-
słowość seniorów w kwestiach związa-
nych z ekologią. Danuta Adamczyk, 
przewodnicząca koła dzielnicowego 
nr 7 Polskiego Związku Emerytów, Ren-
cistów i Inwalidów potwierdziła, że se-
niorzy są bardzo chłonni wiedzy i było 
to widać podczas spotkania w Kochło-
wicach. – Padło tak wiele pytań – m.in. 
o to, gdzie wyrzucać ubrania czy puszki, 
a prowadząca spotkanie specjalistka 
potrafiła na nie wszystkie nam odpo-
wiedzieć. Ale wiem jedno, my segregu-
jemy śmieci i robimy to konsekwentnie. 
Choć w małych metrażach naszych 
mieszkań trudno rozstawić trzy kubły, 
to tym bardziej należy docenić nasze 
starania, bo seniorzy bardzo poważnie 
traktują segregację śmieci –  stwierdzi-
ła Danuta Adamczyk.

Ostatnie spotkanie, otwarte dla 
wszystkich seniorów, w ramach projek-
tu odbyło się w Orzegowie. Była to oka-

zja do porozmawiania na tematy ekolo-
gii z podopiecznymi z Domu Pomocy 
Społecznej „Senior”. Jolanta Kaczmar-
czyk, dyrektor DPS Senior, wyjaśniła, że 
podopieczni kupują sobie napoje, ulu-
bione smakołyki, rodziny przynoszą 
wiele rzeczy, po których zostają papie-
ry, plastikowe woreczki czy pojemniki, 
wytwarzają więc śmieci, tak jak każdy 
mieszkaniec. – Wiedza zdobyta podczas 
warsztatów sprawi jednak, że pensjo-
nariusze z pewnością poczują się bar-
dziej świadomi systemu segregacji 
śmieci, jaki prowadzimy tu w „Senio-
rze”. Będą też odpowiedzialni, ze zrozu-
mieniem będą włączać się w pro-
wadzoną u nas segregację 
odpadów. To dla pra-
cowników naszego 
domu będzie za-
uważalna pomoc 
– stwierdziła dy-
rektor „Seniora”. 
– A ręcznie robio-
ne torby to bardzo 

dobry pomysł, bo o nich nie da się zapo-
mnieć. Idąc na zakupy, będą zawsze 
„pod ręką” – dodała. 

Warsztaty ekologiczne dla seniorów 
to cenna inicjatywa, która pokazała, że 
osoby starsze są świadome ekologicz-
nych wyzwań i chętnie angażują się 
w działania na rzecz ochrony środowi-
ska. Z pewnością warsztaty staną się 
dla nich inspiracją do dalszych działań 

na rzecz poprawy gospodarki od-
padami w mieście. – O od-

padach należy rozma-
wiać dużo i często, 

choć czasami ten 
temat wzbudza 
dużo emocji, ale 
nie należy unikać 
trudnych pytań. 

Gospodarka od-

padami zaczyna się od nas samych 
i również, mimo blisko 20 lat doświad-
czenia, miewam problemy, jak należy 
segregować odpady. Zostałam gorąco 
przyjęta przez rudzkich seniorów i mo-
głam podzielić się moją wiedzą prak-
tyczną i teoretyczną z tego zakresu. 
Były to niezwykle intensywne, ale dają-
ce dużo pozytywnej energii spotkania. 
Oprócz poszerzania wiedzy seniorzy 
mogli odkryć swoje artystyczne talenty 
poprzez udział w warsztatach malowa-
nia eko-toreb, bo to cieszyło się żywym 
zainteresowaniem. Mam nadzieję, że 
tego typu warsztaty otworzą cały ich 
cykl, adresowany do różnych grup spo-
łecznych – podsumowała prowadząca 
spotkania Agnieszka Rożek, zajmująca 
się na co dzień gospodarką odpadami.

 BL
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Gala Festiwalu Artystycznej Twórczości Młodych
W Młodzieżowym Domu Kultury w Rudzie odbyła się Gala Festiwalu Artystycznej Twórczości Młodych. Był 
to wyjątkowy moment, w którym młodzi artyści z całego województwa śląskiego zaprezentowali swoje 
talenty i pasje w różnych dziedzinach sztuki. 

Podczas gali Katarzyna Sroka, dyrektor 
Młodzieżowego Domu Kultury, podkreśli-
ła wyjątkowość tego wydarzenia. – Ten 
festiwal jest organizowany u nas po raz 
pierwszy. To ogromne przedsięwzięcie, 
które udało się zrealizować dzięki współ-
pracy ze Śląskim Teatrem Impresaryjnym 
im. Henryka Bisty i Fundacją LOTTO  
im. H. Konopackiej. Cieszymy się, że mogli-
śmy zorganizować tak wyjątkowy projekt, 
który umożliwił młodym ludziom z całego 

województwa zaprezentowanie swoich 
talentów – powiedziała dyrektor MDK.

W Młodzieżowym Domu Kultury go-
ściło ponad 450 wykonawców, a organi-
zatorzy otrzymali także ponad 100 prac 
plastycznych. W festiwalu wzięli udział 
młodzi artyści z różnych miast Śląska,  
m.in. z Rudy Śląskiej, Chorzowa, Bytomia 
i Katowic. Festiwal był prawdziwą ucztą 
artystyczną, podczas której widzowie 
mogli podziwiać młodych wykonawców 

w różnych dziedzinach twórczości. Odby-
wały się występy teatralne, koncerty mu-
zyczne, pokazy taneczne, prezentacje 
plastyczne oraz recytacje. Wszyscy 
uczestnicy wykazali się ogromną pasją, 
zaangażowaniem i talentem, co stanowi-
ło niezapomniane przeżycie zarówno dla 
samych artystów, jak i publiczności. 
Zwieńczeniem wydarzenia była gala fina-
łowa, podczas której ogłoszono laure-
atów festiwalu.

Jarmark Bożonarodzeniowy 
na Kościelnej już w niedzielę

VI Rudzki Jarmark Bożonarodzeniowy w Rudzie przy Parafii Matki Bożej Różańcowej przy ulicy Kościelnej 
odbędzie się już w najbliższą niedzielę, 8 grudnia w godzinach od 9 do 19. Przygotowania do tego 
wydarzenia, które w dzielnicy ma swoją tradycję, wkraczają w decydującą fazę. – Jarmark jak zawsze 
organizujemy społecznie, bez dofinansowania, ze środków, jakie zbierzemy od wystawców oraz na zrzutce 
dzięki ofiarności mieszkańców. Są one potrzebne na wynajem sceny, nagłośnienia, prąd, zakup materiałów 
na warsztaty, ozdób oraz wielu innych niezbędnych rzeczy – mówi organizator wydarzenia, Janusz Żurek.

Zaprasza też wszystkich chętnych do 
wystawienia swojej świątecznej oferty, do 
występów artystycznych i wszelkiej pomo-
cy przy organizacji i w czasie trwania jar-
marku. – Serdecznie zapraszamy do udzia-
łu szkoły, osiedlowe domy kultury i organi-
zacje społeczne. W tym roku udało nam się 
zorganizować namiot, w którym będą się 
odbywały występy artystyczne, więc za-

równo artyści, jak i widzowie tym razem 
będą zabezpieczeni przed niespodzianka-
mi pogody – dopowiada Janusz Żurek.

Organizatorzy zapewniają, że na tego-
rocznym jarmarku atrakcji nie zabraknie, 
zarówno na stoiskach, jak i na scenie. Swój 
udział w wydarzeniu potwierdzili już: Ga-
bor, Michalina Starosta, Dorota Pacholarz 
(Arkadia Band), Monika Konopka, Dawid 

Bieniasz, Patrycja Gała, Julietta, młodzież 
z MDK, SP nr 3, I Liceum Ogólnokształcące, 
grupy taneczne ODK RSM Matecznik, Per-
formers Dance Studio i z krótkim skeczem 
duet Mały z Dużym.

Tym, którzy chcieliby wesprzeć VI Rudz-
ki Jarmark Bożonarodzeniowy, podajemy 
link do zrzutki: https://zrzutka.pl/yd2fhu. 

WT

Integracyjne spotkanie 
„Od Serca i Przyjaciele”

W Domu Kultury w Rudzie Śląskiej-Bielszowicach odbyła się 
wyjątkowa impreza – „Od Serca i Przyjaciele”, która była częścią 
przygotowań do obchodów 30-lecia działalności rudzkiego Ośrodka 
dla Osób Niepełnosprawnych Najświętsze Serce Jezusa. Wydarzenie 
zgromadziło artystów z różnych środowisk i stało się okazją do 
integracji oraz wspólnego świętowania.

Na bielszowickiej scenie zaprezentowa-
ły się zespoły artystyczne, które od lat 
działają w ramach ośrodków wsparcia 
i warsztatów terapii zajęciowej: Grupa Te-
atralna „Jesteś Potrzebny!” z Bielskiego 
Stowarzyszenia Artystycznego, Zespół In-
tegracyjny „Folkowianie” z Pszczyny, Mu-
zyczny Zespół Integracyjny „Tolerancja” ze 
Świętochłowic oraz gospodarze wydarze-
nia – Zespół Teatralno-Muzyczny „Od Ser-
ca” z Ośrodka Najświętsze Serce Jezusa  
w Rudzie Śląskiej. Wszystkie występy łą-
czyły: pasję, zaangażowanie oraz wyjątko-
wą atmosferę integracji. Artyści, którzy na 
codzień zmagają się z różnymi trudnościa-
mi, pokazali, że sztuka jest doskonałym 
narzędziem do wyrażania siebie i nawiązy-
wania więzi z innymi. To wydarzenie było 
nie tylko okazją do podziwiania talentów, 

ale także do przypomnienia, jak ważna jest 
integracja społeczna i kultura w życiu osób 
z niepełnosprawnościami.

– Dziś miała miejsce pierwsza część ob-
chodów, do których zbliżamy się w przy-
szłym roku – 30-lecia Ośrodka dla Osób 
Niepełnosprawnych Najświętsze Serce Je-
zusa w Rudzie Śląskiej i zespołu Teatralno-
Muzycznego „Od Serca”. Było to spotkanie 
z przyjaciółmi naszego ośrodka i zespołów, 
z którymi mieliśmy okazję nie raz występo-

wać na scenie, którym również kibicujemy. 
Mamy nadzieję, że przyszły rok będzie ob-
fitował w ciekawe wydarzenia, ale szcze-
gółów nie będę zdradzał. Już teraz zapra-
szam wszystkich na 7 grudnia, na godzinę 
17 do Śląskiego Teatru Impresaryjnego  
w Nowym Bytomiu, bo tam odbędzie się 
premiera najnowszego spektaklu zespołu 
„Od Serca”. Jest to spektakl autorski, napi-
sany przez pana Witolda Hanke, w gwarze 
śląskiej, na wesoło – powiedział  Dariusz 
Sitko, dyrektor Ośrodka dla Osób Niepeł-
nosprawnych Najświętsze Serce Jezusa.

Warto również podkreślić, że wydarze-
nie „Od Serca i Przyjaciele” miało charak-
ter nie tylko artystyczny, ale także eduka-
cyjny. W ramach imprezy zaprezentowana 
została wystawa prac plastycznych po-
wstałych w rudzkich plenerach, które mia-

ły na celu uczczenie 65-lecia miasta. Dy-
rektor ośrodka zaznaczył, że takie wyda-
rzenia mają na celu przypomnienie roli, 
jaką osoby z niepełnosprawnościami od-
grywają w życiu miasta. – To nie tylko za-
bawa, hobby, ale także wkład w rozwój 
kulturalny i społeczną integrację. Miasto, 
w którym dobrze się żyje, jest przyjazne 
osobom niepełnosprawnym –  podsumo-
wał Dariusz Sitko.

Tekst i foto: MP

Łączymy siły, by pomóc Michalince
6 grudnia odbędzie się już po raz trzynasty wyjątkowe wydarzenie, które od lat łączy mieszkańców Rudy 
Śląskiej w szczytnym celu – Bieg Mikołajów. To coroczne wydarzenie, które przyciąga mieszkańców Rudy 
Śląskiej i okolicznych miejscowości, a także wielu uczniów, którzy chętnie angażują się w pomoc.

W tym roku dochody z wydarzenia zosta-
ną przeznaczone na leczenie Michalinki – 
10-miesięcznej dziewczynki, która zmaga 
się z mukowiscydozą. Michalinka to 
uśmiechnięta i pełna energii dziewczynka, 
która pomimo poważnej choroby, cieszy się 
życiem. Dzieci z mukowiscydozą wymagają 
stałej opieki medycznej i rehabilitacji. Mi-
chalina potrzebuje nie tylko codziennych 
inhalacji, ale również stosowania licznych 
leków, w tym enzymów trzustkowych i pre-
paratów wspomagających pracę wątroby, 
a także specjalistycznego sprzętu oraz czę-
stych hospitalizacji, które wiążą się z ogrom-
nymi kosztami.

Tegoroczna edycja biegu odbędzie się na 
stadionie lekkoatletycznym przy ul. Czarno-
leśnej. To doskonała okazja, by połączyć ak-
tywność fizyczną z pomaganiem innym – 
uczestnicy będą mieli do pokonania 1200 
metrów, co odpowiada trzem okrążeniom 
stadionu. Bieg ma charakter rekreacyjny 
i nie jest objęty klasyfikacją ani pomiarem 
czasu. – Zaproszenie do udziału w wydarze-
niu kierujemy do wszystkich mieszkańców 
Rudy Śląskiej i okolic, którzy cenią sobie ak-
tywność fizyczną, radosną atmosferę i moż-

liwość niesienia pomocy. Jak co roku, liczy-
my na liczny udział uczniów wszystkich 
rudzkich szkół. Jest to 13. edycja Biegu Mi-
kołajów. Bieg ma charakter charytatywny 
– datki z wydarzenia będą przeznaczone na 
sprzęt medyczny i leczenie Michalinki, 
mieszkanki Rudy Śląskiej chorej na mukowi-
scydozę. Uczniowie szkół podczas biegu bę-
dą mogli złożyć dobrowolny datek na ten 
cel do puszek, które będą w biurze organi-
zatorów i wśród wolontariuszy fundacji 
– podkreśla Henryk Poppe, dyrektor Miej-
skiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Rudzie 
Śląskiej.

Wszyscy uczestnicy otrzymają mikołajko-
we czapki i drobne upominki, co doda wy-
darzeniu wyjątkowego klimatu. Organizato-
rzy zachęcają do przybycia w kolorowych 
strojach, mikołajowych przebraniach lub 
ubraniach w barwach reprezentowanej 
szkoły czy klubu. Przed biegiem odbędzie 
się wspólna rozgrzewka, a po zakończeniu 
biegu uczestnicy będą mogli napić się cie-
płej herbaty oraz skosztować poczęstunku. 
Na stadionie stanie także choinka, którą bę-
dzie można wspólnie ozdobić, zawieszając 
na niej bombki, a każda szkoła jest proszo-

na, aby od siebie przyniosła symbolicznie 
jedną bombkę.

– Co roku biegliśmy dla kolejnego, chorego 
dziecka. Zdrowe dzieci dla tych, które każdego 
dnia są zamknięte w białych murach sal szpital-
nych. One, mimo choroby, mają marzenia takie 
jak zdrowe dzieci. To piękne, kiedy w ludziach 
rodzi się chęć być dla kogoś pomocnym, kiedy 
wszystkie myśli i siły są skierowane na jeden cel 
– pomocy komuś. Marzenia przez lata były róż-
ne, ale zawsze udawało się je spełnić. Taka była 
idea tego biegu. Wyjątkowość tego wydarzenia 
polega na tym, że zyskują dwie strony interakcji 
– dziecko marzące, bo zawsze się udaje i ci, któ-
rzy wśród pędzącego czasu i natłoku obowiąz-
ków pamiętają o kimś, kto cierpi, kto tęskni, kto 
jest smutny. ,,Jeden za wszystkich, wszyscy za 
jednego”. Zbiorowa odpowiedzialność, solidar-
ność – to jest najcenniejsze, co przy tej imprezie 
widzimy – mówi Aleksandra Poloczek, prezes 
Fundacji Przyjaciół Świętego Mikołaja, której 
podopieczną jest Michalina.

Jeśli ktoś nie ma możliwości uczestniczenia 
w piątkowym biegu, a chciałby pomóc Micha-
lince, może wpłacić dowolną kwotę poprzez 
zrzutkę w Internecie: https://zrzutka.
pl/64dp99 MP

Festiwal Artystycznej Twórczości Mło-
dych okazał się niezwykle udanym wy-
darzeniem, które z pewnością na stałe 
wpisze się w kalendarz artystycznych 
imprez regionu. Jego organizacja poka-

zała, jak ważne jest wspieranie młodych 
talentów i twórczości, które w przyszło-
ści mogą stać się fundamentem śląskiej 
kultury.

Tekst i foto: MP
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Dzień Podchorążego w orzegowskim „Hooverze”
Uczniowie, rodzice, zaproszeni goście i przyjaciele IV Liceum Ogólnokształcącego im. Herberta 
Clarka Hoovera w Rudzie Śląskiej uczestniczyli w tegorocznym Dniu Podchorążego. W trakcie tej 
wyjątkowej dla orzegowskiej szkoły uroczystości ponad 50 kadetów klas pierwszych mundurowych 
złożyło ślubowanie, a uczniowie klas wyższych odebrali awanse i wyróżnienia.

OGŁOSZENIE

Dzień Podchorążego po raz drugi 
odbywał się w hali MOSiR w Nowym 
Bytomiu, dzięki czemu uroczystość na-
brała szczególnej rangi. Godnie zapre-
zentowali się pierwszoklasiści, którzy 
złożyli ślubowanie. W otwartych w tym 
roku trzech klasach mundurowych  
o profilu wojskowym, policyjnym i ra-
townictwa medycznego uczy się po-
nad 50 uczniów. 

– Listopad jest dla naszej szkoły 
miesiącem szczególnym ponieważ ob-
chodzimy Dzień Podchorążego. Listo-
pad to też miesiąc Powstania Listopa-
dowego i odzyskania przez Polskę nie-

podległości. W tym roku świętujemy 
również 80. rocznicę wybuchu Powsta-
nia Warszawskiego. W Dniu Podcho-
rążego wracamy pamięcią do tych 
wydarzeń i składamy hołd naszym 
przodkom, którzy brali w nich udział. 
To oni są dla Was symbolem patrioty-
zmu, męstwa, solidarności i oddania 
Ojczyźnie – zwróciła się podczas uro-
czystości do uczniów Katarzyna No-
wak, dyrektor IV Liceum Ogólnokształ-
cącego im. Herberta Clarka Hoovera.

Uroczystość była również okazją do 
nadania wyższych stopni kadetom klas 
mundurowych oraz wyróżnień 

uczniom klas o profilach ogólnych. 
Wybrano też nowego dowódcę szkoły. 
Tę zaszczytną funkcję będzie pełnił 
Oskar Krakowiak, a jego zastępcą zo-
stał Adam Kłos.

– Jestem pełen podziwu dla Was, 
uczniów klas mundurowych, że wybra-
liście tak wymagającą ścieżkę eduka-
cyjną. Wymaga ona bowiem prze-
strzegania regulaminu, poświęcenia 
i pracy ku chwale Ojczyzny. Wam gra-
tuluję wyboru, a dyrekcji i gronu peda-
gogicznemu dziękuję, że Was wspiera-
ją w tym wyborze. Życzę Wam satys-
fakcji z kroczenia tą drogą i konse-
kwencji w podążaniu nią – zwrócił się 
do uczniów „Hoovera” prezydent Mi-
chał Pierończyk, który razem z dyrek-
tor szkoły wręczył awanse kadetom 
klas mundurowych, a uczniom klas cy-
wilnych wyróżnienia. 

Po uroczystości w hali MOSiR wszy-
scy jej uczestnicy przeszli w pochodzie 
prowadzonym przez orkiestrę dętą  
pod pomnik Jadwigi Markowej. Tam 
odczytano Apel Poległych, zapalono 
znicze i złożono wiązanki kwiatów. To 
był ostatni akord tegorocznego Dnia 
Podchorążego.  Tekst i foto: WT

W sali konferencyjnej Śląskiego Teatru Impresaryjnego im. Henryka Bisty 
w Rudzie Śląskiej odbyło się walne zebranie członków rudzkiego Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku. Podczas spotkania członkowie RUTW jednogłośnie przyjęli 
uchwałę o nadaniu założycielce Uniwersytetu, Teresie Chudziak, tytułu 
Honorowego Członka Stowarzyszenia.

Honorowy tytuł dla Teresy Chudziak

Zgodnie ze statutem Uniwersytetu III Wieku  
„Członkiem honorowym może być osoba fizycz-
na, która wniosła wybitny wkład w rozwój idei 
Stowarzyszenia lub w inny szczególny sposób 
wniosła zasługi dla Stowarzyszenia”. Dotychcza-
sowa prezes, sprawująca tę funkcję od 20 lat ,Te-
resa Chudziak, była wielokrotnie nagradzana za 
osiągnięcia w dziedzinie upowszechniania kultu-
ry. Jako wieloletnia naczelnik Wydziału Kultury 
w Rudzie Śląskiej była inicjatorem i organizato-
rem sztandarowych imprez kulturalnych – „Rudz-
ka Jesień Kulturalna” i Dni Rudy Śląskiej. Otrzy-
mała nagrodę ministra kultury i dziedzictwa na-
rodowego, została również uhonorowana przez 
prezydenta miasta odznaką „Zasłużonego dla 
miasta Ruda Śląska”, a ostatnio także tytułem 
„Rudzkiego Kamrata”, przyznawanym za działa-
nia i inicjatywy podejmowane na rzecz miesz-
kańców i rozwoju miasta. 

Po przejściu na emeryturę w 2004 roku, Tere-
sa Chudziak stała się założycielką Rudzkiego Uni-
wersytetu Trzeciego Wieku. – Z wielkim szacun-
kiem, pełni podziwu dla dokonań Pani Teresy, 
chcemy okazać nasze uznanie i wdzięczność, 
przyznając tytuł Honorowego Członka Uniwersy-
tetu Trzeciego Wieku w Rudzie Śląskiej – powie-
działa podczas laudacji Anna Roszczyk, nowa 
prezes RUTW.

Nikt nie miał wątpliwości, że Teresa Chudziak, 
tworząc organizację, która rudzkim seniorom 
dała bodziec do aktywnego spędzania czasu, jak 
nikt inny zasługuje na to piękne wyróżnienie. 
– Bycie w Uniwersytecie to sposób na życie  
– stwierdziła laureatka. – To coś co sprawia, że...
warto żyć – dodała.

W 2004 roku Uniwersytet rozpoczynał działal-
ność z grupą 50 słuchaczy. Aktualnie liczba człon-
ków przekracza 200 osób. Zebranie było także 
początkiem pracy Anny Roszczyk na stanowisku 
prezesa Uniwersytetu Trzeciego Wieku. Nowa 
prezes z energią rozpoczęła swoją kadencję m.in. 
od zmian w statucie, dostosowujących go do 
zmieniających się przepisów. Tekst i foto: BL
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Wszystko zaczęło się 
rok temu 

Zawsze mnie biżuteria intrygowała, z pa-
sją kolekcjonowałem polskie wyroby jubi-
lerskie i wydaje mi się, że rozumiałem 
gusta kobiet. Mimo braku doświadczenia 
na tym polu, postanowiłem spróbować. 

Początki nie były łatWe 
Często ogarniały mnie wątpliwości, czy 

podjąłem właściwą decy-
zję, dokąd ona mnie 
zaprowadzi... Zainwe-
stowałem wszystkie 
swoje oszczędności 
w narzędzia i materia-
ły, mając nadzieję, że 
uda mi się stworzyć coś 
wyjątkowego. Pamiętam 
ten moment, kupiłem 
bardzo drogie narzędzia 
do obróbki metalu – anki i puncyny – i nie 
miałem pojęcia, jak ich używać. Kosztowa-
ły koszmarnie dużo i poczułem się kom-
pletnie zagubiony... Powiedziałem do żony, 
że chyba jednak je sprzedam. Zobaczyłem 
wtedy wymowne spojrzenie mojego syna, 
a potem żony, bo zrozumieli, że zwątpiłem. 
I to był punkt zwrotny. 

Nie mogłem się poddać, zawieść ich 
zaufania, musiałem udowodnić, że potra-
fię z tych narzędzi właściwie skorzystać. 
Zacząłem się uczyć metodą prób i błę-
dów. Myślałem o kursie, ale obawiałem 

się, że już na wstępie nauczę się schema-
tycznego podejścia do biżuterii i stracę to, 
co dla mnie najważniejsze – indywidu-
alizm i oryginalność. 

chciałem tWorzyć unikaty, 
a nie koPie

Pierwszy pierścionek stworzyłem 23 
września 2023 roku. Był prosty, z pastylką 

bursztynu, ale dla mnie to był ogromny 
sukces. Już sam fakt, że udało mi się go 
zlutować. Ależ byłem z siebie dumny... 
Pokazałem go córce. To jasne, że pochwa-
liła tatę. Drugi pierścionek… udało mi się 
skleić obrączkę, ale nie wiedziałem, jak 
osadzić kamień, był symetryczny i po pro-
stu wcisnąłem go w szczelinę. Córka 
uśmiechnęła się z politowaniem, ale ja 
już poczułem ekscytację. Zobaczyłem 
w tym pierścionku potencjał i uwierzy-
łem, że dam radę. Będę tworzył biżuterię 
artystyczną, niepowtarzalną. Taką, która 
będzie wywoływać emocje, pożądanie, 
zadziwienie.

insPiracja
Czasami budzę się z gotowym pomy-

słem w głowie, innym razem rodzi się on 
spontanicznie, podczas pracy. Niektóre 
projekty powstają szybko, inne wymagają 
wielu godzin mozolnego szlifowania i do-

pracowywania. Nie zawsze moje starania 
kończą się gotowym produktem. Nie za-
wsze jestem zadowolony. Wciąż się uczę, 
eksperymentuję i szukam nowych rozwią-
zań. Każdy mój projekt jest zawsze unika-
towy, jedyny w swoim rodzaju. Nie ma 
dwóch takich samych pierścionków, czy 
bransoletek. Unikalność to dla mnie prio-
rytet, warunek i zarazem atut. Nie chcę 
tworzyć masowej produkcji. Zależy mi na 
indywidualizmie. Te wyroby... to część 
mojej osoby, mojej świadomości, to mój 
własny styl, od zamysłu do wykonania.

kamienie odgryWają 
W moich Projektach 

szczególną rolę 

Zawsze staram się wydobyć ich natu-
ralne piękno, wewnętrzne światło, 
podkreślić charakter, unikalność. Ale 
oprawa kamienia jest dla mnie równie 
ważna, co sam kamień. Srebro fascy-

nuje, dodaje elegancji, wyrafinowania, 
stwarza tak wiele możliwości. Nie chcę, 
żeby oprawa była banalna i przewidy-
walna. Chcę, by zaskakiwała podej-
ściem do kamienia, obalała schematy. 

emocje…
Do swojej pracy podchodzę bardzo 

osobiście, emocjonalnie. Niektóre pro-
jekty są dla mnie tak ważne, że nie 
chcę i nie potrafię się z nimi rozstać. 
Traktuję je jak małe dzieła sztuki, które 
noszą w sobie cząstkę mnie. Cząstkę 
tak prywatną, że ich miejsce jest przy 
mojej żonie, córce, w mojej rodzinie. 
Marzę, aby moja biżuteria była rozpo-
znawalna i doceniana. Chciałbym, żeby 
moje prace przetrwały próbę czasu i by-

ły kojarzone z moim nazwiskiem. By 
przekazywano je sobie jak rodzinną pa-
miątkę, jak przedmiot, z którym zawsze 
będą wiązać się wspomnienia, uczucia. 
Można ją od niedawna zdobyć w Inter-
necie, choć wiem, że Internet to nie 
wszystko. Biżuteria musi być noszona, 
by nabrać życia, powinna też być poka-
zywana, by mogła zachwycać. Oczywi-
ście myślę o udziale w targach, o innych 
formach promocji, pokazach, wysta-
wach biżuterii. Wiem, że przede mną 
długa droga, ale jestem pełen optymi-
zmu. Cieszę się, że mogę robić to, co 
kocham i dzielić się moją pasją z inny-
mi. Zależy mi na tym, aby zostawić po 
sobie ślad. Moja opowieść się dopiero 
zaczyna…

bl

Sztuka zamknięta w biżuterii
Zgodnie z definicją Wikipedii biżuteria to drobny przedmiot złotniczy i jubilerski, służący do ozdoby ciała i stroju, 
zazwyczaj z metali oraz kamieni szlachetnych, a także ozdobnych. Tak prosty opis i tak wiele emocji, które wywołują 
złote czy srebrne drobiazgi... Biżuteria towarzyszy nam od niemal 100 tysięcy lat. Ta najcenniejsza odznacza się przede 
wszystkim artystycznym wykonaniem, a jej formy zmieniają się zgodnie z trendami mody. Kiedyś wizyta u jubilera 
budziła emocje skutkujące zakupem, dla siebie, dla kogoś bliskiego. Teraz, w dobie Internetu, tam właśnie szukamy 
czegoś wyjątkowego, bo to unikaty liczą się najbardziej. Na fali kolekcjonerstwa pojawiły się grupy „biżuteryjne”, 
oferujące dawne wyroby, zwłaszcza tzw. spółdzielniane, dominujące w okresie PRL. Ale coraz chętniej sięga się po 
wyroby współczesne, autorskie, artystyczne, jedyne w swoim rodzaju. Przebojem ten rynek zdobywa tajemniczy 
MrSilver. Jego wyroby sprzedają się błyskawicznie, a ich posiadaczki wiedzą, że nie spotkają na swojej drodze kobiety 
z takim samym pierścionkiem, czy kolczykami. MrSilver, czyli Arnold Jeżyna, mieszka i tworzy w Rudzie Śląskiej.

Joanna Helander & Bo Persson. Podążając 
za cieniem. Reminiscencje.

W ramach Festiwalu 
Ars Cameralis w Galerii 
Sztuki Współczesnej 
BWA w Katowicach  
29 listopada odbył 
się wernisaż wystawy 
rudzkiej fotografki Joanny 
Helander i Bo Perssona, 
szwedzkiego reżysera 
filmowego i teatralnego. 
Ekspozycja to fotografie 
i filmy odczytujące na 
nowo motywy obecne 
w twórczości artystki od 
ponad 50 lat. 

Wystawa opowiada historie z życia ar-
tystki, pokazuje miejsca jej dzieciństwa, 
spotkane osoby, powroty, pożegnania, 
przyjaźnie i fascynacje, opowiedziane 
przez fotografie i filmy, takie jak „Teatr 

Ósmego Dnia” czy „Walc z Miłoszem”. Jest 
refleksją nad pamięcią, upływającym cza-
sem, czułym spojrzeniem na wspomnienia 
zamknięte na kliszach. Wystawa ukazuje 
również ścisły związek między fotografią, 
a filmem w twórczości Helander, ponieważ  
postacie uchwycone na fotografiach zy-
skują swoje dopowiedzenie w filmach, 
tworząc spójną opowieść o życiu.

Ruda Śląska obecna jest na tegorocz-
nym Ars Cameralis nie tylko poprzez osobę 
wybitnej fotografki, ale i zdjęcia, które 
znajdują się na wystawie, dokumentujące 

historię naszego miasta i będące jednocze-
śnie pierwszym etapem kariery Joanny 
Helander.

Ekspozycja Joanny Helander w Galerii 
BWA w Katowicach  potrwa do 26 stycznia 
2025 roku. tekst i foto: bl
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LUDZIE 

Z PASJĄ

Fotografie pochodzą z wystawy  
Joanny Helander i Bo Perssona.
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Mamy zimne poranki i długie chłodne wieczory. Z tym też związane jest wyraźne pogarszanie się jakości powietrza i występowanie smogu, bo rozpoczął się 
sezon grzewczy. Nieuniknione? Niekoniecznie. Straż Miejska w Rudzie Śląskiej w ramach swoich zadań dba o czystość powietrza w mieście, wykorzystując 
do tego nowoczesne technologie, a konkretnie bezzałogowy statek powietrzny typu dron, wyposażony w wyspecjalizowane urządzenia pomiarowe. Dron 
monitoruje stan jakości powietrza oraz bada poziom zanieczyszczeń wydobywający się z kominów. Wyniki tego monitoringu są podstawą do inspekcji 
i odpowiedniej reakcji. Czyste powietrze już nie jest luksusem. Traktujemy je jako normę – coś, co nam się po prosty należy. O stanie jakości powietrza oraz 
działaniach podejmowanych w celu jego poprawy rozmawiamy z komendantem Straży Miejskiej w Rudzie Śląskiej, Markiem Partusiem.

Czyste powietrze to już norma

– Straż Miejska w Rudzie Śląskiej wykorzy-
stuje drony w walce z zanieczyszczeniem po-
wietrza. Jak to działa w praktyce?

– Bezzałogowy statek powietrzny typu dron 
marki DJI Matrice 350 RTK wyposażony w ze-
staw czujników oraz kamerę termowizyjną stały 
się ważnym narzędziem w naszej pracy. Wyko-
rzystujemy go między innymi do punktowego 
pobierania próbek dymu z kominów. Nasz dron 
wyposażony jest w czujnik, który analizuje ja-
kość powietrza pod względem zawartości sub-
stancji zabronionych, które w powietrzu nie po-
winny się znaleźć. Jest też wyposażony w nokto-
wizor oraz kamerę podczerwieni. Pobór dymu 
odbywa się przy pomocy specjalnej lancy o dłu-
gości ok. jednego metra, która wprowadzana 
bezpośrednio do komina, zasysa dym i w ten 
sposób pobierana jest próbka dymu do analizy.

– Dlaczego zdecydowaliście się na wyko-
rzystanie dronów? Jaka jest ich przewaga nad 
tradycyjnymi metodami kontroli?

– Główną zaletą dronów jest ich absolutna 
precyzja. Tradycyjne metody kontroli opierały 
się głównie na zgłosze-
niach od mieszkań-
ców i obserwacji ko-
loru dymu wydoby-
wającego się z komina. 
Czarny dym często kojarzony 
jest ze spalaniem śmieci, ale w rze-
czywistości może być efektem tra-
dycyjnego procesu rozpalania pieca. 
Alarmujący jest biały kolor dymu, charaktery-
styczny dla spalania plas� ków. Dron pozwala 
nam pobrać próbkę dymu bezpośrednio ze 
źródła, eliminując wpływ czynników atmosfe-
rycznych, takich jak wiatr lub dym z innego 
komina i w efekcie jednoznacznie określić, czy 
w piecu spalane są niedozwolone substancje. 
Dzięki lancy, którą wpuszczamy do komina, 
wiemy dokładnie, że dym odprowadzany był 
z konkretnego komina. Analizując wyniki, mo-
żemy precyzyjnie potwierdzić, że dym wydo-
bywa się z komina dedykowanego do mieszka-
nia np. numer 3. W efekcie w mieszkaniu nu-
mer 3 możemy zlecić kontrolę.

– Może to budzić wątpliwości, czy bez wie-
dzy i zgody lokatora można „zaglądać” mu 
dronem do komina...

– Kontrola taka jest ustawowym uprawnie-
niem strażników miejskich i nie wymaga zgody 
lokatora. Istotnym jest, że nasza świadomość 
jest coraz głębsza i zdajemy sobie sprawę, iż to 
co leci z pieca w postaci lotnej, znajdzie się 
później w naszych płucach. W konsekwencji 
chorujemy, chorują nasze dzieci, chorują nasze 
zwierzęta. I to tak naprawdę jest świadoma 
dbałość o życie i zdrowie. Ludzie właśnie tego 
pragną – chcą żyć bezpiecznie, zdrowo, długo 
i niekoniecznie być „zatruwani” przez osobę, 

W ramach monitoringu jakości powietrza realizowane są zadania związane 

z badaniem i oceną stanu zanieczyszczenia powietrza zgodnie z ustawą z dnia 

27 kwietnia 2001 r. – Prawo ochrony środowiska transponującą wymagania 

dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 2008/50/WE z dnia 21 maja 

2008 r. w sprawie jakości powietrza i czystszego powietrza dla Europy.
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która wrzuca do pieca rzeczy, które tam się 
znaleźć nie powinny. Wiemy, że w zatruwanym 
powietrzu jest masa substancji o działaniu 
kancerogennym, co może być powodem no-
wotworów, chorób płuc, astmy. Kiedyś, gdy 
byliśmy „truci” przez koksownie, huty, kopal-
nie te zanieczyszczenia funkcjonowały długo 
w naszej rzeczywistości. Teraz już sobie tego 
po prostu nie życzymy. Mało tego, wydatkując 
własne środki na proekologiczną instalację ga-
zową czy elektryczną, nie chcemy cierpieć z te-
go powodu, że ktoś inny w domu spala płyty 
laminowane, czy plas� ki, a nawet gumę...

– Jaki sprzęt do analizy jakości powietrza 
znajduje się w dronie? Które substancje jest 
on w stanie wykryć?

– Dron wyposażony jest w czujnik, który 
analizuje skład dymu. Potrafi  on zidentyfi ko-
wać obecność substancji, które świadczą 

o spalaniu odpadów. Dron 
reaguje na obecność py-
łów zawieszonych, lotnych 

związków organicznych, formaldehydu, cyja-
nowodoru, chlorowodoru, amoniaku, siarko-
wodoru, czyli substancje zawartych w plas� -
kach i laminatach.

– Dlaczego spalanie tych materiałów jest 
tak szkodliwe?

– Spalanie tworzyw sztucznych uwalnia do 
atmosfery szereg wyjątkowo toksycznych sub-
stancji, w tym dioksyny, furany, metale ciężkie 
i chlorowodór. Substancje te są bardzo szkodli-
we dla zdrowia ludzi i zwierząt. Mogą powodo-
wać choroby układu oddechowego, nowotwory, 
a nawet uszkodzenia na poziomie genetycznym.

– Jakie działania podejmuje Straż Miejska 
po wykryciu spalania od-
padów przez drona?

– Na podstawie da-
nych uzyskanych z dro-
na, własnych obserwacji 
oraz zgłoszeń mieszkań-
ców, przeprowadzamy 
kontrole nieruchomości. Sprawdzamy, czy 
mieszkańcy prawidłowo segregują odpady, czy 
nie spalają w piecach substancji zabronionych 
i czy jakość paliwa spełnia odpowiednie nor-
my. W przypadku stwierdzenia nieprawidło-
wości, stosujemy pouczenia, wystawiamy 
mandaty karne lub kierujemy wnioski o ukara-
nie do sądu. Staramy się działać z wyczuciem. 

Jeśli ktoś po raz pierwszy popełnił wykrocze-
nie, to zazwyczaj kończy się na pouczeniu. Jed-
nak w przypadku recydywy lub rażącego lekce-
ważenia przepisów, stosujemy mandaty. Nie-
stety, są osoby, które czują się bezkarne i igno-
rują przepisy, nawet pomimo otrzymania 
mandatów. W takich przypadkach staramy się 
działać wspólnie z mieszkańcami i wywierać 
presję społeczną na osoby uciążliwe dla są-
siedztwa. Statystycznie mogę powiedzieć, że 
w 2022 r. mieliśmy ponad 560 kontroli nieru-
chomości, w 2023 r. to było już ponad 716 kon-
troli, w tym nałożono 111 mandatów karnych 
i 43 pouczenia, czyli można powiedzieć, że wy-
kryliśmy około 150 nieprawidłowości na 716 
przeprowadzonych kontroli. Nieakceptowalne 
w tej chwili dla społeczeństwa jest palenie pla-
s� ku, bo to jest najgorsze dla naszego organi-
zmu. Tam jest masa substancji kancerogen-

nych, które uszkadzają nam kod DNA, powo-
dują nowotwory. Wiemy o tym, nikt przecież 
nie chce chorować. Dlatego korzystamy ze 
wszystkich narzędzi, jakie nam dano, aby takie 
zjawiska wyeliminować z naszej przestrzeni.

– Jak mieszkańcy mogą pomóc Straży Miej-
skiej w walce ze smogiem?

– Współpraca ze społeczeństwem jest dla 
nas kluczowa. Mieszkańcy mogą pomóc nam, 
zgłaszając przypadki spalania śmieci. Im szyb-
ciej otrzymamy informację, tym szybciej bę-
dziemy mogli zareagować. Zawsze znajdzie się 
odsetek 10-20% ludzi, którzy palą tym, czym 
nie powinni. Ważne jest również, aby miesz-
kańcy zwracali uwagę swoim sąsiadom na te-
mat szkodliwości spalania odpadów. Czasami 

problem wynika z niewiedzy lub przyzwyczaje-
nia, ale właśnie wspólne działanie mieszkań-
ców i Straży Miejskiej może przynieść najlep-
sze efekty w walce o czyste powietrze.

– Czy dane zebrane przez drona są udo-
stępniane publicznie? Na przykład, czy miesz-
kańcy mogą zobaczyć mapę zanieczyszczeń?

– Dane zebrane przez drona służą nam do 
prowadzenia kontroli i nie są udostępniane pu-

blicznie. Nasz dron jest narzędziem precyzyj-
nym, służącym do punktowego pobierania 
próbek, nie jest to sprzęt do mapowania całe-
go miasta. Poza tym, na rozprzestrzenianie się 
zanieczyszczeń wpływa wiele czynników, ta-
kich jak wiatr, ciśnienie powietrza, czy ukształ-
towanie terenu. Pomiary punktowe, nawet je-
śli byłyby bardzo dokładne, nie dałyby pełnego 
obrazu sytuacji.

– Czy realnie w Rudzie Śląskiej ludzie mają 
tego świadomość? Myślę o takich ulicach, 
gdzie są jednak w użyciu „kopciuchy”.

– Mają tego świadomość. Wiele się zmieni-
ło. Od 1 września 2017 r. na terenie wojewódz-
twa śląskiego obowiązuje Uchwała NR 
V/36/1/2017 Sejmiku Województwa Śląskiego 
z dnia 7 kwietnia 2017 r. Od tego czasu prowa-
dzone są działania profi laktyczne, poczynając 
od szkoły podstawowej poprzez media spo-
łecznościowe, eventy. Wiedza już jest, pozo-
staje kwes� a woli, kwes� a zmiany zachowań 
wynikających z rutyny, ale takie sytuacje są już 
w tej chwili bardzo marginalne. O brak świado-
mości społeczeństwa bym w tej chwili już nie 
posądzał. Wręcz przeciwnie. Już dzieci wiedzą, 
co i jak należy segregować, bo stało się to kwe-
s� ą edukacji na poziomie przedszkolnym 
i szkoły podstawowej. Nie można już wykorzy-
stać argumentu, że ktoś czegoś nie wie. Narzę-
dzia do edukacji w tym zakresie mamy. Ten 
dron też jest elementem walki o czyste powie-
trze, takiej delikatnej presji na te osoby, które 
bezmyślnie, czy z premedytacją nie stosują się 
do reguł postępowania. Patrząc wstecz, widzę 
znaczny postęp zarówno w świadomości, jak 
i w zmianie sposobu funkcjonowania miesz-
kańców. Nie wszędzie jednak działania są 
w 100 proc. skuteczne. Są pewne enklawy, 
gdzie grupa mieszkańców nie stosuje do prze-
pisów. Przykładami są Halemba i Ruda 1. 
Mieszkają tam ludzie, którzy zostali już eksmi-
towani z wielu miejsc, nie posiadają docho-
dów i zostali wtłoczeni w pewną przestrzeń, 

w której się asymilują... 
Przychodzimy tam, kontro-
lujemy, ujawniamy naru-
szenia prawa, karzemy 
mandatami karnymi lub 
kierujemy wnioski o uka-

rania do sądu, ale tak naprawdę 
poprawa jest krótkotrwała. Brakuje narzędzi 
prawnych, które może dać nam ustawodawca, 
abyśmy byli bardziej skuteczni. Trudno się dzi-
wić frustracji ludzi, którzy mieszkają wokół, 
chcą swobodnie otworzyć okno, wywietrzyć 
dom, a nie wpuścić do niego kłąb śmieci z po-
wietrza. Receptą jest determinacja w działa-
niu, kolejna interwencja Straży Miejskiej presja 
ze strony sąsiadów i może kolejna eksmisja.

– Dziękuję za rozmowę. BL

precyzja. Tradycyjne metody kontroli opierały 

Czarny dym często kojarzony 
jest ze spalaniem śmieci, ale w rze-
czywistości może być efektem tra-
dycyjnego procesu rozpalania pieca. 

o spalaniu odpadów. Dron 
reaguje na obecność py-
łów zawieszonych, lotnych 

związków organicznych, formaldehydu, cyja-



50 lat w małżeństwie to piękny czas, który warto 
upamiętnić. Ponad 70 par obchodziło 7 listopada Złote 
Gody podczas uroczystości w bielszowickim Domu 
Kultury. Były życzenia, łzy wzruszenia, upominki oraz 
Medale za Długoletnie Pożycie Małżeńskie, przyznane 
przez Prezydenta Rzeczpospolitej Polskiej, a także część 
artystyczna w wykonaniu artystki Krystyny Giżowskiej. 
W tym wydaniu publikujemy część zdjęć dostojnych 
Jubilatów. W następnych wydaniach ukażą się kolejne. 
Małżonkom życzymy kolejnych lat w szczęściu, zdrowiu 
i pomyślności!� JO,�Foto:�UM�Ruda�Śląska

Złote Gody – złoty czas

Irena�i�Zbigniew�Łoniewscy. Krystyna�i�Waldemar�Makiełowie.

Maria�i�Józef�Majewscy.
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Krystyna�i�Jerzy�Mikowie. Urszula�i�Franciszek�Mrozkowie.

Krystyna�i�Bernard�Michalscy. Jadwiga�i�Józef�Nantkowie. Maria�i�Jerzy�Pałaszowie.

Maria�i�Andrzej�Pawlikowie. Danuta�i�Janusz�Poprawowie. Krystyna�i�Piotr�Pruscy.

Maria�i�Janusz�Maliszowie. Gabriela�i�Ryszard�Matwijowie.

Ewa�i�Jerzy�Mazurkowie.



4.12.2024  www.wiadomoscirudzkie.pl | 13

Irena i Eugeniusz Polokowie. Urszula i Eugeniusz Popielowie.

Teresa i Lucjan Pykowie. Krystyna i Stefan Rygołowie.

Krystyna i Jan Rymarczykowie.Krystyna i Hieronim Sadowscy.

Waleria i Paweł Sobczykowie.

Maria Pietrowska-Stanek i Stanisław Stanek.

OGŁOSZENIE O PRZETARGU NIEOGRANICZONYM

RUDZKA SPÓŁDZIELNIA 
MIESZKANIOWA

Ruda Śląska ul. Magazynowa 12, 
NIP: 641 001 03 37 | REGON: 000484713,
tel. 32 248-24-11 (-15), fax 32 248-43-22 

e-mail: rsm@rsm.com.pl

Ogłasza przetarg pisemny 
nieograniczony na: 

modernizację trzech dźwigów osobowych
w zasobach Rudzkiej Spółdzielni 

Mieszkaniowej w Rudzie Śląskiej.
Formularz zawierający Specyfi kację Istotnych Warunków 

Zamówienia można odebrać od dnia 9.12.2024 r. do dnia 
14.01.2025 r. w siedzibie Zamawiającego, adres: Ruda Śląska 
ul. Magazynowa 12.

Cena formularza wynosi: 61,50 PLN (z VAT)

Wykonawca przystępując do przetargu obowiązany jest 
wnieść wadium przetargowe w kwocie: 20.000,00 zł.

Zamawiający zastrzega sobie prawo unieważnienia lub za-
mknięcia przetargu bez wybrania którejkolwiek z ofert i bez 
podania przyczyny.

Pracownikiem uprawnionym do kontaktów z oferentami jest 
pracownik Działu Technicznego tel. 32 248-24-11, wew. 203 
w godzinach od 8.00 do 10.00.

RUDZKA SPÓŁDZIELNIA
MIESZKANIOWA

Ruda Śląska ul. Magazynowa 12, 
tel. 32 248-24-11 (-15), fax 32 248-43-22 

e-mail: rsm@rsm.com.pl

Rudzka Spółdzielnia Mieszkaniowa 
posiada dostępne 

od zaraz miejsca postojowe (2, 3, 4, 5, 6 i 7) 
położone w Rudzie Śl. 3 przy ul. Wincentego 

Lipa/Lipińskiej. Stawka za wynajem 
jednego miejsca: 97,86 zł/mc + VAT.

Przedmiotem ogłoszenia jest 8 miejsc postojowych w Rudzie 
Śląskiej-Goduli przy ul. Wincentego Lipa/Lipińskiej (część dział-
ki 1080/23), dla samochodów osobowych do 3,5 t., zlokalizo-
wanych w rejonie Szpitala Miejskiego. Każde miejsce postojo-
we zabezpieczone będzie blokadą parkingową, która zostanie 
zamontowana niezwłocznie po podpisaniu umowy.

Oferent składający ofertę powinien dokonać oględzin miej-
sca postojowego przed złożeniem oferty oraz zapoznać się ze 
wzorem umowy najmu dostępnym w Dziale Członkowsko-Lo-
kalowym.

Wnioski o wynajem miejsca postojowego należy składać 
w Biurze Informacji RSM wraz z podaniem numeru miejsca, 
danych osobowych i kontaktowych. O pierwszeństwie przyzna-
nia miejsca decyduje kolejność złożonych ofert (data i godzina 
wpływu prośby).

Szczegółowe informacje dostępne są na stronie www.rsm.
com.pl oraz pod nr tel. 32 248-24-11 wew. 311, 267 lub w Dzia-
le Członkowsko-Lokalowym pokój 100 w Rudzie Śl. przy ul. Ma-
gazynowej 12.

OGŁOSZENIE O PRZETARGU NIEOGRANICZONYM

RUDZKA SPÓŁDZIELNIA MIESZKANIOWA
Ruda Śląska ul. Magazynowa 12, 

NIP: 641 001 03 37 | REGON: 000484713,
tel. 32 248-24-11 (-15), fax 32 248-43-22 

e-mail: rsm@rsm.com.pl
Ogłasza przetarg pisemny nieograniczony 
na: docieplenie budynków mieszkalnych 

wielorodzinnych przy ul. Alfonsa Zgrzebnioka 
2-2A i Gwareckiej 15-15B w zasobach 
Rudzkiej Spółdzielni Mieszkaniowej 

w Rudzie Śląskiej.
Wykonawca przystępując do przetargu obowiązany jest 

wnieść wadium przetargowe w kwocie: 150.000,00 PLN/zada-
nie.

Zamawiający zastrzega sobie prawo unieważnienia lub za-
mknięcia przetargu bez wybrania którejkolwiek z ofert i bez 
podania przyczyny.

Pracownikiem uprawnionym do kontaktów z oferentami 
jest: Alicja Pawłowska pracownik Działu Technicznego pok. 310 
tel. 32 248-24-11, wew. 306 w godzinach od 10.00 do 12.00, 
e-mail:alicja.pawlowska@rsm.com.pl.

OGŁOSZENIA
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HOROSKOP

Wróżki Jadzi

WRÓŻKA 
JADZIA

zaprasza

TAROT CYGAŃSKI
Kochłowice, ul. Łowiecka 12/1a 
tel. 607-468-787
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NAJMŁODSI RUDZIANIE 

KRZYŻÓWKA
Poziomo: 1 – ognisko góralskie, 5 – gospo-

darz z powieści ,,Chłopi”, 8 – krewniak stru-
sia, 9 – okres godowy ryb, 11 – dawny żoł-
nierz, 12 – miasto na Ukrainie nad Morzem 
Czarnym, 15 – miła woń, 17 – piekło u Maho-
metan, 20 – bylina z rodziny jaskrowatych, 
21 – znakomity obywatel, 24 – wóz kolejowy 
lub tramwajowy, 25 – mitologia grecka: mat-
ka Apollina i Artemidy, 28 – cyrkiel zerowy, 
29 – dzięgława, 32 – białogrzywy ssak z rodzi-
ny krętorogich, 33 – ptak drapieżny, 36 – trzci-
nopalma, 39 – wątpliwości natury moralnej, 
42 – minerał, odmiana dwutlenku tytanu, 
43 – masa plastyczna bezbarwna, 45 – pier-
wiastek chemiczny, 46 – łowiectwo – staro-
polska nazwa tropiciela, 47 – przesunięcie 
pracownika na wyższe stanowisko.

Pionowo: 1 – wierzba wiciowa, 2 – pusto-
rożec himalajski, 3 – elektroda dodatnia, 
4 – dryg, 5 – reprymenda, 6 – okres masowe-
go pojawiania się owadów, 7 – gatunek anty-
lopy, 10 – roślina z gat. wrzosowatych, 
13 – szal futrzany, 14 – różnica między przy-
chodem i rozchodem, 16 – gat. kawy brazylij-
skiej, 17 – upał, 18 – stopień pisma, 19 – waż-
ność sprawy, 21 – twórca religii Sikhów, 

22 – tulub, szerokie futro ze skór baranich, 
23 – powierzchnia liścia, 26 – dawne miasto 
Dorpat w Estonii, 27 – wyspa na Oceanie 
Spokojnym, 30 – przedmiot zabytkowy, 
31 – prawy dopływ Dunaju, 34 – mitologia 
grecka: postać, symbol niekończącego się ni-
gdy zajęcia, 35 – nadmorski kurort nad Bałty-
kiem, 37 – miasto na Dolnym Śląsku, 38 – na-
rośl na liściu, 40 – ślad w drzewie po przejściu 
piły, 41 – okowy, 44 – mitologia grecka: córka 
Uranosa i Gai. 

Książkę ,,Jak uniknąć toksycznych face-
tów” Jagody Bzowy otrzyma jedna osoba 
spośród tych, które nadeślą na adres redakcji 
(Ruda Śląska, ul. Karola Goduli 36) lub 
e-mailem (biuro@wiadomoscirudzkie.pl) ha-
sło, które jest rozwiązaniem krzyżówki. Na 
rozwiązania czekamy do 10 dni od daty za-
mieszczenia krzyżówki. Po odbiór książki,,To 
wszystko przez Ciebie” Anny Karpińskiej 
z „WR 42” zapraszamy do redakcji Kamila 
Kupczaka (do dwóch tygodni od daty ukaza-
nia się rozwiązania, po wcześniejszym umó-
wieniu telefonicznym pod nr tel. 32 248-60-
97). Prawidłowe hasło brzmi: ,,Gruba ryba 
dnem chodzi”.

Milena Wojtynek córka Patrycji i Arkadiusza 
ur. 6.11.2024 r. (3000 g i 52 cm)

Krys� an Stolarz  

USUWACZ
Seryjny morderca o pseudonimie 

Usuwacz pragnie sprawiedliwości. 
Próbuje naprawić błędy systemu i dać 
światu jej namiastkę – uśmierca więc 
wadliwe elementy utopijnego porząd-
ku. Psychopatyczna osobowość Usu-
wacza przez długi czas pozwala mu na 
wodzenie śledczych za nos. Kres temu 
ma położyć policjant wydziału krymi-
nalnego Ksawery Kulczyński. Nieste-
ty osobista tragedia, którą przeżył, 
sprawia, że ze świetnego, upartego 
i wnikliwego gliny pozostał jedynie 
cień. Kulczyński walczy z demonami 
przeszłości i zdecydowanie to starcie 
przegrywa. Ofi ar zaczyna przybywać, 
a sam morderca zaczyna bawić się 
z Kulczyńskim.

 POLECAMY

Nikodem Karwowski syn Roksany 
i Dominika ur. 5.11.2024 r. (3500 g i 54 cm)

Julia Gajowy córka Moniki i Adama
ur. 14.11.2024 r. (2850 g i 47 cm)

Igor Szymański syn Justyny i Krzysztofa
ur. 18.11.2024 r. (2950 g i 52 cm)

Baran – Szef powierzy Ci no-
we zadanie. To może być 
szansa, na którą czekasz.
Byk – Gwiazdy Ci sprzyjają. 
Wykorzystaj to i uporaj się 
z zaległościami w pracy.
Bliźnięta – Zadbaj koniecz-
nie o swoje zdrowie. Ostat-
nio jesteś ciągle zmęczony.
Rak – Masz świetny pomysł, 
więc realizuj go. Nie ociągaj  
się z podjęciem decyzji.
Lew – Ktoś ze starych znajo-
mych Ci pomoże. Skorzystaj 
z jego oferty.
Panna – Bądź cierpliwa i nie 
martw się na zapas. Wkrót-
ce wszystko się ułoży.
Waga – W najbliższym cza-
sie staraj się nie szastać pie-
niędzmi. Oszczędzaj.
Skorpion – Nie szukaj pro-
blemu, tam gdzie go nie ma, 
i nie zamartwiaj się.
Strzelec – Wreszcie będziesz 
mieć chwilę wytchnienia. 
Odpocznij i zrelaksuj się.
Koziorożec – Szykują się du-
że, nieoczekiwane wydatki. 
Dasz sobie radę.
Wodnik – W końcu przeko-
nasz się, jak bardzo komuś 
na Tobie zależy.
Ryby – W Twoim życiu uczu-
ciowym pojawią się nieocze-
kiwane zawirowania.

OGŁOSZENIA

Tel. 515-593-713 | www.magdalenaruda.pl

ZAPRASZAM 
NA SESJE:

noworodkowe, 
niemowlęce, 
urodzinowe 
i rodzinne, 

a także 
po vouchery 
prezentowe.
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PREZYDENT MIASTA RUDA ŚLĄSKA

informuje o wywieszeniu na okres 21 dni, tj. od dnia 4.12.2024 r. do dnia 25.12.2024 r., na tablicy 
ogłoszeń Urzędu Miasta Ruda Śląska, plac Jana Pawła II 6 (II piętro, obok pokoju 221) wyka-
zu niezabudowanej nieruchomości gruntowej, położonej w Rudzie Śląskiej-Orzegów w rejonie 
ulicy Królowej Jadwigi oznaczonej numerem geodezyjnym: 2953/201 o powierzchni 506 m2, 
zapisanej w księdze wieczystej prowadzonej przez Sąd Rejonowy w Rudzie Śląskiej pod nr 
KW nr GL1S/00023618/0, która w drodze przetargu zostanie sprzedana  z przeznaczeniem pod 
zabudowę zgodną z ustaleniami miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta 
Ruda Śląska (symbole planu: MW1 i KD1/2). 

Cena wywoławcza (ne� o) do przetargu wynosi 100.000,00 zł.

PREZYDENT MIASTA RUDA ŚLĄSKA
informuje o wywieszeniu na tablicy ogłoszeń Urzędu Miasta wykazu dotyczącego od-
dania w:

najem gruntu z przeznaczeniem pod budowę garażu blaszanego przy ul. Lipińskiej • 
w dzielnicy Godula,
najem gruntu z przeznaczeniem pod garaż blaszany przy ul. Ludwika Solskiego • 
w dzielnicy Orzegów,
zierżawę gruntu pod istniejący ogródek rekreacyjny przy ul. Solnej 5 w dzielnicy • 
Kochłowice, 
dzierżawę gruntu pod istniejące ogródki przy ul. Janasa w dzielnicy Ruda,• 
najem lokalu uzytkowego przy ul. K. Goduli 30/06 w dzielnicy Godula,• 

które przydzielone zostaną w trybie bezprzetargowym na podstawie umów najmu 
gruntu, dzierżawy i najmu zawartych na czas oznaczony do 3 lat.
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Kadra wojewódzka czwarta w kraju

KosZyKówKa

Junior NBA na rudzkim parkiecie

Zawody otworzył Michał Pierończyk – tu na zdjęciu z drużyną Pogoni w barwach Los Angeles Lakers.

24 listopada w Nowym Bytomiu odbyły 
się kolejne zawody z cyklu Jr. NBA. Tym ra-
zem na boisko wybiegły dziewczynki, które 
rywalizują w ramach Konferencji Zachod-
niej, w tym również młode zawodniczki 
z Pogoni Ruda Śląska, prowadzone przez 
Radosława Pyploka. 

Podczas zawodów rozegrano siedem 
spotkań, w których na parkiecie walczyło 
pięć drużyn. Rudzianki, grające w barwach 
Los Angeles Lakers, wygrały najpierw 
z Dallas Mavericks (czyli KKS-em Tarnow-
skie Góry) 31:12, następnie przegrały 
z Golden State Warriors (UKS SP 27 Kato-
wice) 6:33, aby w ostatnim meczu poko-
nać w emocjonującym meczu Denver Nug-
gets (Stars Gliwice) 26:19. 

Jr. NBA to oficjalny program NBA, któ-
rego głównym celem jest zachęcać 

Młodzicy walczący w stylu wolnym reprezentujący ZKS Slavię 
Ruda Śląska wystąpili podczas mistrzostw Polski województw, 
które 30 listopada odbyły się w Teresinie. Rywalizacja polegała 
na stoczeniu 12 pojedynków między reprezentantami poszcze-
gólnych kadr w kategoriach wagowych od 35 do 100 kg.

W kadrze województwa śląskiego wystąpili: Bartosz Depta, Filip 
Gawron, Jakub Nocoń, Jakub Klimas, Michał Partuś, Fabian Cysewski, 
Maciej Wacławik oraz Marcel Kotyrba, a także zawodnicy MOSM Ty-
chy i CSiR Dąbrowa Górnicza. W zmaganiach w województwie mazo-
wieckim kadra Śląska najpierw pokonała warmińsko-mazurskie 7:5 
i świętokrzyskie 9:3 oraz przegrała z lubelskim 4:8. W starciu o brązo-
wy medal kadra wojewódzka uległa reprezentantom Wielkopolski 4:8 
i zajęła ostatecznie czwarte miejsce. Najlepsi okazali się zapaśnicy z lu-
belskiego, który pokonali kadrę województwa łódzkiego.  DK
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W Teresinie kadra Śląska z zawodnikami Slavii 
wygrała dwukrotnie i poniosła dwie porażki. 

Podnoszenie ciężarów

Juniorzy na podium
Trzeci rzut śląskiej ligi juniorów za nami, 

w której wzięli udział zawodnicy CKS-u Sla-
via Ruda Śląska. Finalnie rudzianie zajęli 
trzecią lokatę dzięki wynikom poszczegól-
nych zawodników.

Vadim Dranos osiągnął 127 kg w rwa-
niu, 150 kg w podrzucie, co dało wynik 
277 kg w dwuboju. Patryk Tomaśko uzy-
skał wynik 65 kg w rwaniu, 80 kg w pod-
rzucie, 145 kg w dwuboju, a Bartosz To-
maśko 55 kg w rwaniu, 70 kg w podrzucie 
i 125 kg w dwuboju, natomiast Jakub Gaw-
ron 55 kg w rwaniu, 70 kg w podrzucie 
i 125 kg w dwuboju. 

Poza tym dwóch zawodników  
CKS-u – Vadim Dranos oraz Patryk Tomaś-
ko – 10 listopada wystartowali podczas 
Turnieju Niepodległości w Piekarach Ślą-
skich i 23 listopada podczas turnieju  oka-
zji 75-lecia HKS Szopienice. W obu zawo-
dach nie zabrakło  utytułowanych zawod-
ników ze Słowacji. Vadim Dranos na Tur-

nieju Niepodległości zajął 2. miejsce z wy-
nikiem 280 kg, a podczas Turnieju Jubile-
uszowego w Szopienicach z wynikiem 277 
kg uzyskał trzecią lokatę.  DK

FuTSal
FOGO Ekstraklasa – 30.11

Piast Gliwice  
– Gwiazda Ruda Śląska 6:2 (4:0)

Dill 1’, Bortoletto 7’, 8’, Varela 17’, 28’, 
Tiago 28’ – Setti 28’, 39’

Gwiazda (pierwsza piątka): Mieszcza-
nin – P. Grzywaczewski, Dynek, Jonczyk, 
Podobiński. Trener: Wiktor Grzywaczew-
ski.

Piłka Ręczna
I liga mężczyzn, gr. D – 28.11

SPR Grunwald Ruda Śląska – kSzO  
Ostrowiec Świętokrzyski 33:41 (11:17)
SPR: Błaś, Zawadzki – Pilarz, Kruk 

(1 bramka), Kawecki (2), Hadam (4), Kure-
łek (2), Matuszewski, Macha, Mauer (5), 
Ludyga, Skutela (8), Orzechowski (3), Ja-

wor (4), Bykowski (2), Białowski (2). Trene-
rzy: Arkadiusz Kowalski, Jakub Mauer.

SiaTKówKa
I liga śląska kobiet – 29.11

kPkS Halemba – GLkS nacOMi  
Wilkowice 3:0 (25:18, 25:14, 25:9)

kPkS (wyjściowa szóstka): Król, Prus, 
Grycman, Zuchmańska, Pawilik, Tarnaw-
ska. Trener: Tomasz Strejczyk.

kOSzykóWka
3. liga mężczyzn – 1.12

UkS SP 27 katowice – Pogoń Ruda Śląska 
74:84 (23:29, 25:24, 15:13, 11:18)

Pogoń: Respondek (29 punktów), Błasz-
czyk (3), Trzaska (17), Czarnota, Gancarz, 
Komandzik (17), Christ (10), Boczek (3), 
Jeglorz (2), Dragon, Preficz, Borowski (3). 
Trener: Wojciech Żurawski. DK

Wyniki rudzkich drużyn

Pływanie

Medale w mistrzostwach Śląska
W listopadzie młodzi pływacy z rudzkich 

klubów rywalizowali w ramach mistrzostw 
Śląska dla poszczególnych kategorii wieko-
wych. Zawody te dla wielu zawodniczek  
i zawodników to przetarcie przed Zimowy-
mi Mistrzostwami Polski, które odbędą się 
w drugiej połowie grudnia m.in. w Łodzi, 
Poznaniu, Gliwicach i Olsztynie.

W Gliwicach w dniach 22-23 listopada 
odbyły się Mistrzostwa Śląska Open. 
Wśród przedstawicieli UKS-u Manty Ko-
chłowice złoty medal zdobyła Ewelina 
Ciupa na 200 m stylem motylkowym, któ-
ra wywalczyła także brąz na 1500 m sty-
lem dowolnym i 400 m stylem zmiennym. 
Dwa złote medale, na 50 m i 200 m stylem 
dowolnym, zdobyła za to Paulina Kozu-
bowska. Złota okazała się również sztafeta 
4x200 m stylem dowolnym w składzie 
Laura Ogińska, Zofia Ogórek, Maja Maik 
i Paulina Kozubowska, która sięgnęła po-
nadto po srebro na 4x100 m stylem do-
wolnym. Poza tym w rywalizacji 4x100 m 
stylem zmiennym Zofia Ogórek, Marta 
Morgańska, Maja Maik i Paulina Kozu-
bowska zdobyły srebro. 

Indywidualnie srebro wywalczyła Ma-
ja Maik (na 200 m stylem motylkowym), 

która sięgnęła po brąz na 100 m stylem 
motylkowym. Aż cztery medale zdobył 
Paweł Piechaczek, brylujący w konkuren-
cjach w stylach dowolnych i klasycznych. 
Na 1500 m w stylu dowolnym sięgnął po 
srebro, a na 800 m po brąz. Kolejne dwa 
krążki za trzecie miejsce zdobył  
natomiast na 50 i 100 m stylem klasycz-
nym. Dodatkowo brązowy medal przy-
padł w udziale Natalii Badurze na 200 m 
stylem grzbietowym. Na ostatnim stop-
niu podium stanęła również sztafeta mie-
szana 4x50 m stylem dowolnym w skła-
dzie Victoria Maik, Odyseas Łankiewicz, 
Ewelina Ciupa i Paweł Piechaczek. 

Świetnie spisali się również przedsta-
wiciele UKP Ruda Śląska. Znakomicie po-
płynął Michał Wiciok, który zdobył cztery 
krążki: jeden złoty (na 100 m stylem mo-
tylkowym), jeden srebrny (200 m tym 
samym stylem) i dwa brązowe (na 200 
i 400 m stylem zmiennym). Identyczny 
sukces odniosła Antonina Kuśnierz, zdo-
bywczyni złota na 200 m stylem motylko-
wym, srebra na 100 m tym samym sty-
lem oraz dwóch brązowych medali na 
200 i 400 m stylem zmiennym. Kolejne 
cztery medale dla UKP dołożyła Karolina 

Fitał, która zgarnęła trzy srebrne krążki 
(200 i 800 m stylem dowolnym oraz 
400 m zmiennym) i jeden brąz (400 m 
stylem dowolnym). W klasyfikacji klubo-
wej dla 14-latków Manta zajęła piąte, 
a UKP siódme miejsce, zaś w rywalizacji 
15-latków Manta była piątym klubem. 

W dniach 29-30 listopada w Raciborzu 
o medale w mistrzostwach województwa 
walczyli 12-latkowie. Aż cztery złote me-
dale zdobył dla UKS-u Manty Antoni 
Dzieża, który był bezkonkurencyjny na 
50 i 100 m stylem motylkowym oraz na 
200 i 400 m stylem dowolnym. Ponadto 
brązowe medale zdobyli Igor Krzemień 
(100 m stylem motylkowym) oraz Marty-
na Adamiok (200 m stylem zmiennym). 
Srebro wywalczyła również sztafeta 
4x100 m w stylu zmiennym: Jan Golec, 
Antoni Dzieża, Igor Krzemień i Samuel 
Wesołowski. Łącznie UKS zajął drugie 
miejsce w statystyce medalowej, tuż za 
CSiR MOS Dąbrowa Górnicza. Z Racibo-
rza bez medali wróciło UKP. Najwyższe 
miejsce z siódemki przedstawicieli tego 
klubu zdobył Jakub Baszyński, który był 
szósty na 100 m stylem dowolnym. 
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Młodzi ciężarowcy z CKS-u kolejny 
raz pokazali się z dobrej strony. 

Karate

Kolejne udane zawody

30 listopada w Libiążu odbył się Ogólno-
polski Turniej Karate Kyokushin Gwarek 
Cup, w którym nie mogło zabraknąć suk-
cesów zawodników z Rudzkiego Klubu Ky-
okushin Karate.

Najlepszą zawodniczką turnieju okazała 
się Lena Nieborowska, która w kategorii 
kadetek zdobyła złoto w rywalizacjach ku-
mite i kata. Ponadto w kumite złote meda-

le zdobyli: Dominik Pasek, Paulina Socała  
i Paulina Kostka-Lysek. Ze srebrem do Ru-
dy Śląskiej wrócili: Radosław Gliwa, Wiktor 
Gliwa, Bartosz Poniszowski i Zofia Wapa. 
Natomiast na ostatnim stopniu podium 
stanęli Kasper Kończa, Aleksandra Karasz, 
Piotr Wójcik, Hubert Kłosek, Maksymilian 
Kończa, Tymon Wójcik, Krzysztof Cioch i Fi-
lip Gałan. DK

W województwie małopolskim rudzianie zdobyli 17 medali.
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i wspierać udział młodzieży w koszykówce 
na poziomie lokalnym oraz poprawić wi-
zerunek koszykówki wśród młodzieży 
i pozostałych wszystkich uczestników. 

Jr. NBA ma na celu rozwijanie pasji do gry 
w koszykówkę u chłopców i dziewcząt 
w wieku od 6 do 14 lat.

DK




	NFHWRU1204s001
	NFHWRU1204s002
	NFHWRU1204s003
	NFHWRU1204s004
	NFHWRU1204s005
	NFHWRU1204s006
	NFHWRU1204s007
	NFHWRU1204s008
	NFHWRU1204s009
	NFHWRU1204s010
	NFHWRU1204s011
	NFHWRU1204s012
	NFHWRU1204s013
	NFHWRU1204s014
	NFHWRU1204s015
	NFHWRU1204s016

